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Doet u mee?

Dit is het tweede nummer van het MRE Magazine. Keken we in 
nummer 1 vooral terug naar wat de samenwerking de afgelopen 
jaren heeft opgeleverd, nu kijken we vooruit, de toekomst in.  
We geven antwoorden op de vraag ‘wat gaan we samen doen om 
onze ambitie te bereiken?’ Dat zijn geen simpele antwoorden, 
want we staan voor een toekomst met enorme, uitdagende opgaven 
voor onze mooie regio. Daarom doe ik hier ook een oproep aan u 
om mee te doen, want alleen samen kunnen we dit bereiken. 
 
In onze gemeenschappelijke regeling is afgesproken dat we na de 
gemeenteraadsverkiezingen, dus eens per vier jaar, een nieuwe 
regionale agenda opstellen. Hierin beschrijven we vanuit toekomstige 
opgaven de strategische gezamenlijke inhoudelijke ambitie, 
opgaven, doelen en afspraken waar de 21 gemeenten in Zuidoost-
Brabant de komende jaren samen aan willen werken. Dit is ook de 
inzet voor de samenwerking met de waterschappen, de Provincie 
Noord-Brabant en het Rijk over de opgaven in de regio. 
 
Om tot dit akkoord te komen, hebben we de afgelopen tijd een 
zorg vuldig proces doorlopen. Vele ambtenaren, collegeleden, raads -
leden en samenwerkingspartners als Provincie Noord-Brabant, 
Brainport en de waterschappen waren hierbij nauw betrokken. 
Dit proces heeft geleid tot een nieuwe inhoudelijke agenda, die we 
vastleggen in een Samenwerkingsakkoord. Dat Samenwerkings -
akkoord staat centraal in dit magazine.  
 
U leest over de plannen binnen de MRE, wat we gaan doen de 
komende jaren en vooral: wie aan de slag gaan. En u? Hee goade 
mee? 
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Schakel, sparringpartner en verbinder.  
Met raadsleden als ambassadeurs van  
de samenwerking.

 Raadstafel21
54

 STiMULERINGS- 56
 FONDS

Stĳn Steenbakkers over ons  
vestigings klimaat, brede welvaart  
en de schaalsprong.   
‘We kunnen deze grote opgaven onmogelijk  
alleen realiseren. We hebben elkaar nodig en 
moeten naar Den Haag en Brussel met één  
mond spreken. Dán krijg je zaken voor elkaar.’

 Programma

48

 ECONOMIE

Mathĳs Kuĳken over de  
mobiliteits  transitie, bereikbaarheid  
en uitvoeringskracht.   
‘We streven snel naar minder structurele files, een 
betere bereikbaarheid van de regio en schone, 
gezonde en veilige mobiliteit.’

 Programma

20

 mobiliteit

 Programma

42

 Energietransitie
 Daan de Kort 26
 Tweede Kamerlid

Combinatie van recreatie en groen: een 
definitieve bestemming voor Landgoed 
Gulbergen.

 landgoed 18
 GULBERGEN

Fons d’Haens over een leefbaar, 
toekomstbestendig en economisch 
vitaal landelĳk gebied.   
‘Een vitale groene buitenruimte is een randvoor -
waardelĳke kwaliteit, ook voor andere opgaven 
binnen de MRE. De schaalsprong die de regio 
gaat maken, kunnen we niet realiseren zonder 
een gezonde, prettige buitenruimte.’

 Programma
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In dit magazine staat het 
Samenwerkingsakkoord 2023-2026 
centraal. Wat zĳn de grote opgaven 
voor de regio en hoe voeren de 21 
MRE-gemeenten die de komende jaren 
uit? U leest er alles over in interviews, 
achtergrondartikelen en meer. 

Marinus Biemans over de balans tussen 
schaalsprong en leefomgeving.  
‘De schaalsprong waar we voor staan is een grote 
kans die we met beide handen moeten aangrĳpen 
om te zorgen voor een fijne leefomgeving, waarin 
ook onze kinderen en kleinkinderen op een prettige 
manier groot kunnen worden.’

 Programma

12

 RUIMTE en WONEN

Inhoud

 Versnellings- 16
 opgave wonen

Een gezamenlĳke aanpak voor 100.000 
extra woningen in de totale regio in 2040. ‘Laat gemeentegrenzen vervagen, wees 

eensgezind en treed met één verhaal als 
regio naar buiten.’

Het Stimuleringsfonds subsidieert inno -
vatieve samenwerkingsprojecten. Al veel 
bedrĳven konden zo briljante ideeën tot 
leven brengen die bĳdragen aan onze 
economische groei én aan het leven van 
onze inwoners. Van elektrische raceauto 
tot holterpatch. Stef Luiten over de uitvoering van de 

Regionale Energiestrategie, netcongestie 
en de uitdagingen van deze tĳd.   
‘Van de grote stad tot de kleinere gemeenten:  
we gaan echt voor de energietransitie, lokaal én 
gezamenlĳk.’

 Samenwerkingsakkoord

10
 in 1 oogopslag

‘De dynamiek en de krachten in de  
regio zijn zó groot dat we als  
gezamenlĳke overheden het been  
moeten bĳtrekken om de potentie  
die er is  goed te benutten.’ 

 Jeroen Dijsselbloem

06
 voorzitter MRE

Een sterke regio met behoud van het 
kenmerkende innovatieve Brainport-
profiel en een stabiele sociale basis en 
vitale leefomgeving voor al onze inwoners. 
Dát is de ambitie van de MRE. Met brede 
welvaart als perspectief werken we aan 5 
hoofdopgaven. Werkt  

u mee?
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Aan de slag,  
ambities realiseren,  
de schop in de grond

Jeroen Dijsselbloem | voorzitter Metropoolregio Eindhoven 

Sinds september 2022 is hĳ burgemeester van Eindhoven: 
Jeroen Dĳsselbloem. Met het burgemeesterschap komt ook 
het voorzitterschap van de MRE. Een taak die Jeroen met 
betrokkenheid en vol enthousiasme vervult. ‘De dynamiek 
en de krachten in de regio zĳn zó groot dat we als gezamen -
lĳke overheden het been moeten bĳtrekken om de potentie 
die er is goed te benutten. We kunnen dit niet als afzonder -
lĳke gemeenten alleen’, zegt hĳ. 
 
 
Samenwerking was binnen de MRE altijd al belangrijk en wordt 
alleen maar nog belangrijker, benadrukt de voorzitter. “De 
strategische opgaven uit het nieuwe Samenwerkingsakkoord 
2023-2026 gaan dwars door gemeenten en subregio’s heen. 
We werken de komende jaren aan een toekomstbestendig 
mobiliteits systeem, een veerkrachtig economisch systeem, een 
toekomstbestendig energiesysteem, een vitaal landelijk gebied 
en er ligt een enorme opgave op het gebied van ruimte en wonen. 
Bij dat alles moeten we de brede welvaart voor onze inwoners 
in het vizier houden. Het is niet niks, waar we voor staan. Als we 
optreden als één regio, zoals het Rijk ons ook ziet, dan heb er ik 
alle vertrouwen in dat we alles doen om de opgaven te 
realiseren. Ik zie dat de samenwerking binnen de MRE opvallend 
goed loopt. Iedereen weet dat we een zekere lotsverbondenheid 
hebben met elkaar. We moeten het samen doen.”  
 

SCHAALSPRONG 
Alle opgaven moeten ingevuld worden binnen een regio waarin 
de economie sterk en snel groeit. De complete regio maakt de 
komende jaren als gevolg daarvan een schaalsprong door. Mooi, 
maar ‘het kan alleen als het kan’, vindt Jeroen.  
“Economische groei is natuurlijk geweldig, maar die kan alleen 
gerealiseerd worden als we het als regio ook kunnen dragen. 
Als we gelijktijdig met die groei zorgen dat alles daaromheen 
ook ‘meegroeit’ en mee-ontwikkelt: de voorzieningen, het 
aantal woningen, de infrastructuur, mét behoud van een prettige 
(groene) leefomgeving. We willen voorkomen dat we alleen maar 
verder verstedelijken. Ook een vitaal landelijk gebied dat rust, 
ruimte en balans biedt is belangrijk.” 
 
EEN STERKE REGIO VOOR IEDEREEN 
Met andere woorden: we mogen de brede welvaart niet uit het 
oog verliezen. “Het is óók onze taak als overheden om ervoor 
te zorgen dat iedereen in de regio zich thuis blijft voelen, het 
idee heeft dat hij meetelt en meedeelt in het succes. Want hoe 
groter een succes, hoe groter ook de kans dat sommigen achter -
blijven. Het gaat om het realiseren van een sterke regio voor 
iedereen, op alle fronten. Iedereen moet de kans hebben op een 
goede woning, een baan, een passende school voor de kinderen. 
In potlood kijken we daarom nu ook al naar het onderwerp 
voor zieningen, en hoe we dat als MRE kunnen oppakken of er 
in ieder geval aan kunnen bijdragen. Een school voor speciaal 
onderwijs als de Berkenschutse in Heeze bijvoorbeeld biedt 
een heel belangrijke plek voor kinderen uit de regio, niet alleen 
uit Heeze. Moet je die school dan zelf haar zaakjes maar laten 
regelen? Daar ligt ook een taak voor de regio.”  

> 
 
 

‘Economische groei is 
geweldig, maar die  
kan alleen gerealiseerd 
worden als we het  
als regio ook kunnen 
dragen.’
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RUIMTE EN WONEN 
Misschien wel de grootste en meest urgente opgaven uit het 
samenwerkingsakkoord zijn die rond ruimte en wonen, en 
mobiliteit. “Ruimte en wonen is inhoudelijk een nieuwe opgave 
voor de MRE; eerder lag dit bij gemeenten en subregio’s. Rond 
beide onderwerpen zetten we regionale programmabureaus op 
met extra menskracht. De MRE beweegt over het algemeen van 
een met name faciliterende samenwerking naar een realiserende 
samenwerking. Hoe we dat precies invullen, krijgt de komende 
tijd meer vorm. Uitgangspunt blijft dat team MRE compact en 
flexibel georganiseerd is.” 
 
RIJK EN EUROPA 
Bij de opgaven binnen de MRE hebben we ook het Rijk en de 
provincie nodig, benadrukt Jeroen. “Het zijn zulke grote opgaven, 
die moeten we samen met andere partijen oppakken. Gelukkig 
is de samenwerking met Den Haag de afgelopen jaren een stuk 
sterker geworden. De toegekende financiering van 1,59 miljard 
vanuit de BO-MIRT is daar een succesvol bewijs van. Daarvan 
komt 1 miljard van het Rijk, de rest financieren we vanuit de 
regio. We krijgen steeds meer hulp en erkenning voor onze regio 
en het werk wat ons hier te doen staat. Een volgende partner 
is wat mij betreft Europa. Onze regio kent een florerende maak -
industrie en high tech bedrijven die je nergens anders vindt. 
Iets waar Europa veel waarde aan hecht. Daar kunnen we gebruik 
van maken.” 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Hoe we nu, op de korte termijn de opgaven moeten gaan 
realiseren? Als 21 gemeenten samen met de provincie, het Rijk 
én met de kennisinstellingen en bedrijven in de regio, zegt 
Jeroen. “Het bedrijfsleven is in deze regio erg betrokken. Ze 
helpen en betalen mee, dat is mooi. Samen vullen we de opgaven 
op de best mogelijke manier in.” 
 
AAN DE SLAG 
Het is daarbij zaak dat we nu echt gaan dóen en uitvoeren, vindt 
Jeroen. “De afgelopen jaren zijn er veel discussies gevoerd en 
plannen gemaakt, bijvoorbeeld ook de Regionale Energiestrategie 
en het Streefbeeld Landelijk Gebied. Nu komt het aan op écht 
aan de slag gaan, ambities realiseren, de schop in de grond. De 
invulling en uitvoering van de plannen en opgaven pakken we 
per opgave op. We bepalen: wie gaat wat doen? We kijken binnen 
de MRE heel goed naar wat er moet gebeuren op de verschillende 
fronten en wat elkaar raakt. Sommige dingen zijn aan individuele 
gemeenten, voor andere zaken staan we gezamenlijk aan de 
lat. Voor het een is er geld uit Den Haag (op mobiliteit bijvoor -
beeld), andere dingen pakken we op met de provincie.”  n  
 

‘Iedereen weet dat we een 
zekere lotsverbondenheid 
hebben met elkaar.’

Lees meer over brede welvaart:  

1. https://www.cbs.nl/nl-nl/dossier/brede-welvaart. 

2. https://www.cbs.nl/nl-nl/visualisaties/regionale-monitor-brede-welvaart/brede-welvaart-trend  

3. https://hetpon-telos.nl/portfolio/nationaal-netwerk-brede-welvaart/ 

4. https://netwerkbredewelvaart.nl/

Brede welvaart gaat om het welzĳn en welbevinden van 
inwoners van de regio. Het is gelukkig zijn, je prettig  
en thuis voelen in je leef-, woon- en werkomgeving en 
mogelijk heden hebben om een leven te leiden dat je 
positief waardeert. Een (t)huis, fijn werk, een passende 
school, mogelĳkheden voor ontspanning en sociale inter -
actie. Kortom: kwaliteit van leven én van de leefomgeving.  
 
Naast aandacht voor economie, moeten we als gemeenten en 
regio dus ook oog hebben voor sociale en ecologische doelen. 
En voor gezondheid, gemeenschapszin en de natuurlijke leef -
omgeving nu en in de toekomst. Daarom is brede welvaart ons 
kompas in de MRE-opgaven. Kijken door een ‘brede welvaart-
bril’ helpt ons om de balans te vinden in investeren in wonen, 
werken en mobiliteit in relatie tot het versterken van brede 
basisvoorzieningen zoals hoogwaardige natuur, onderwijs -
functies, zorg en sportvoorzieningen. 
 
 
MONITORING, ANALYSE EN INTERACTIE 
Met monitoring, analyses en interactie met onze inwoners 
houden we ons regionaal woon- en leefklimaat nauwgezet in 
de gaten. Dit is geen doel op zich, maar de basis voor het  
gesprek over hoe we de kwaliteit van leven en van de leef -
om geving in de regio op peil kunnen houden voor komende 
generaties.  

Op nationale schaal is er de jaarlijkse Monitor Brede Welvaart 
van het CBS. Die kijkt naar de brede welvaart op meerdere 
niveaus, van landelijk tot lokaal. Omdat het juist ook belangrijk 
is om naar de regio te kijken omdat mensen de hele regio 
gebruiken voor hun leven, wonen, werken en recreëren, maken 
wij gebruik van de Regionale Monitor Brede Welvaart. Zo 
hebben we in 2020 een onafhankelijk wetenschappelijk onder -
zoek laten uitvoeren wat ook achter de cijfers kijkt in Zuidoost-
Brabant. Het is een goed instrument om binnen gemeenten 
en regio het gesprek aan te gaan over het verbeteren van de 
kwaliteit van de leefomgeving van onze inwoners.  
Meer informatie over de Monitor Brede Welvaart van het CBS 
over onze regio is te vinden onder COROP regio Zuidoost-
Noord-Brabant. Het dashboard toont per thema voor iedere 
indicator de trendmatige ontwikkeling en de positie van de 
regio in vergelijking met andere regio’s. 
 
NATIONAAL NETWERK BREDE WELVAART 
Op verschillende plekken in Nederland wordt de slag gemaakt 
van brede welvaart-theorie naar praktijk. Diverse gemeenten 
en regio’s zetten, vaak met hulp van kennisinstellingen, brede 
welvaartsmonitors op en ontwikkelen brede welvaartagenda’s. 
Om ervoor te zorgen dat we het wiel niet allemaal zelf uit -
vinden maar van elkaar leren en elkaar inspireren, heeft Het 
PON & Telos samen met vier andere regionale planbureaus 
het Nationaal Netwerk Brede Welvaart opgericht. Doel van het 
netwerk is om de kennisuitwisseling en kennisopbouw rond 
brede welvaart te stimuleren en te structureren. Als MRE 
zijn we ook actief betrokken in dit netwerk en brengen we de 
schaal  sprong en hoe dit in goede banen te leiden actief in. 
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Het Samenwerkingsakkoord  

 

21 gemeenten 
  

n Gemeenten, subregio’s en regio vervullen ieder hun eigen rol en werken 
als een samenwerkend geheel aan een gezamenlĳke ambitie. 

n Als regio werken we nauw samen met provincie, waterschappen en Rĳk.  
n De realisatie van en de besluitvorming over de regionale opgaven vindt 

plaats op gemeentelĳk niveau.  
n Elke bestuurder, raadslid of ambtenaar toont eigenaarschap en mede -

verantwoordelijkheid voor de gezamenlijke opgaven.

Scan de QR voor het  
hele akkoord
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ambitie  
Een sterke regio met behoud van het 
kenmerkende innovatieve Brainport profiel 
en een stabiele sociale basis en vitale 
leefomgeving voor al onze inwoners.  

achterliggende 
opgave  
Duurzame verstedelĳking en de opgaven 
voor een vitaal landelijk gebied in onze 
regio met elkaar verbinden. 

twee ontwikkellijnen  
1. Duurzame schaalsprong Brainport: we werken 

met extra aandacht en inzet aan oplossingen op 
het gebied van verstedelĳking en mobiliteit. 
.......................................................................................... 

2. Nieuwe balans in het landelijk gebied: we 
versterken de ruimtelĳke en ecologische kwaliteiten 
in het landelĳk gebied en de verbinding tussen 
landelĳk en stedelĳk gebied. 

 

perspectief:  
brede welvaart   
Brede welvaart gaat om het welzĳn en 
welbevinden van onze inwoners. In onze 
regio speelt het leven zich af door de 
hele regio, ofwel het ‘daily urban system’. 
Daarom is brede welvaart ons kompas in 
de MRE-opgaven. Kĳken door een ‘brede 
welvaart bril’ helpt ons om de balans te 
vinden in investeren in wonen, werken en 
mobiliteit in relatie tot het versterken van 
brede basisvoorzieningen zoals hoog -
waardige natuur, onderwĳsfuncties, zorg 
en sportvoorzieningen. 

Acties per hoofdopgave

4. Toekomstbestendig 
energiesysteem 

 

n Stap voor stap overgaan op duurzame energie. 
.......................................................................................... 

n Werken naar minimaal 55% minder CO2-uitstoot  
in 2030 dan in 1990. 
.......................................................................................... 

n In die transitie onze energievoorziening robuust  
en betrouwbaar houden door de toepassing van 
innovaties. 

 

5. Veerkrachtig  
economisch systeem 

 

n Doorontwikkeling van de mainportstatus.  
.......................................................................................... 

n Versterken van het vestigingsklimaat.  
.......................................................................................... 

n Werken aan een toekomstbestendig  
en robuust economisch ecosysteem. 

 
 

1. Schaalsprong  
 ruimte en wonen 

 

n De versnellingsopgave rond ruimte en wonen een 
plaats geven volgens een regionale ontwikkel -
strategie. 
.......................................................................................... 

n Uitwerken van de derde pĳler uit de Strategische 
Agenda Brainport. 
.......................................................................................... 

n Met Rĳk en provincie werken aan de verstedelĳkings -
opgave van de complete regio. 

3. Vitaal landelĳk gebied 
 

n Werken aan een landelĳk gebied dat leefbaar, 
toekomstbestendig en economisch vitaal is.  
.......................................................................................... 

n De grote opgaven aanpakken met het oog op de 
kwaliteitsverbetering van de héle regio.  
.......................................................................................... 

n Het gebruik van het landelĳk gebied in balans 
brengen met de natuurlĳke draagkracht van het 
water- en bodemsysteem en landschappelĳke 
structuren. 

 
 

2. Toekomstbestendig 
mobiliteitssysteem 

 

n Verminderen van de druk op ons 
mobiliteitssysteem. 
.......................................................................................... 

n Meer gebruik maken van duurzame 
vervoermiddelen. 
.......................................................................................... 

n Het verkeer schoner, veiliger en stiller maken.

vijf hoofdopgaven 
 
1. Schaalsprong ruimte en wonen: de economische  

groei letterlijk een plek geven in de regio. In 
woning bouw, bedrĳventerreinen, in mobiliteit maar 
ook in de ontwikkeling van het landelĳk gebied. 

      ......................................................................................... 

2. Toekomstbestendig mobiliteitssysteem: oplossen 
van de congestie in Zuidoost-Brabant. 

      ......................................................................................... 
3. Vitaal landelĳk gebied: verbeteren van de kwaliteit 

van de fysieke leefomgeving in het landelĳk gebied. 
      ......................................................................................... 
4. Toekomstbestendig energiesysteem: actief door -

pakken op energietransitie.  
      ......................................................................................... 
5. Veerkrachtig economisch systeem: werken aan 

een gezonde, veerkrachtige regionale economie. 



Zorgen voor de balans  
tussen schaalsprong en 

leefomgeving

Marinus Biemans | voorzitter portefeuillehoudersoverleg ruimte en wonen
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Ruimte en wonen is een nieuwe strategische opgave in het 
Samenwerkingsakkoord van de MRE en één van de meest 
urgente programma’s die we de komende tĳd zullen invullen. 
Marinus Biemans, wethouder in Deurne en voorzitter a.i. 
van het portefeuillehoudersoverleg ruimte en wonen, neemt 
je mee in de opgave en wat er de komende tijd op stapel 
staat.  
 
 
Wat gaan we als MRE de komende tĳd doen  
binnen deze opgave? 
“We maken in deze regio een grote economische groei door, nu 
en in de komende jaren. Die groei moet je een plek geven, óók 
letterlijk. In woningbouw, in bedrijvigheid, in mobiliteit maar 
wel met behoud en versterking van aantrekkelijk groen. Juist dat 
maakt ons uniek ten opzichte van andere metropolen. Daarom 
werken we nu aan een regionale ontwikkelstrategie waarin 
we samen vaststellen: hoe gaan we de economische groei een 
plek geven? Hoe maken we de ruimtelijke vertaling? Kortom: 
hoe maken we een kwalitatieve schaalsprong die de regio verder 
brengt en die de regio goed laat mee-ontwikkelen met de eco -
nomische groei?” 
 
Waarom is het aan de MRE om zich hiermee  
bezig te houden? 
“De economische groei komt vanuit bedrijven, maar de over -
heid heeft de belangrijke opgave om te zorgen voor voldoende 
woningen, plek voor bedrijvigheid en een sterk mobiliteits -
systeem. We staan voor een versnellingsopgave. We zien die 
uitdaging vooral als een kans om de kwaliteiten van onze regio 
verder te versterken. Een grote kracht van onze regio is de 
nabijheid van groen. Juist die kracht willen we de komende 
jaren ook versterken. Niet alleen woningen erbij bouwen, 
verder verstedelijken en zorgen dat je snel op je werk kunt 
komen door een goede mobiliteit, maar óók onze ruimte groen 
houden en zorgen voor goede voor zieningen voor een goede 
balans.” 

 

Hoe komt de ontwikkelstrategie tot stand? 
“Via ‘ontwerpend onderzoeken’. Met elkaar het gesprek aangaan 
en samen kijken naar: hoe én waar kunnen we deze opgaven 
het beste uitvoeren? In wat voor regio willen wij in 2040 wonen, 
en wat is daarvoor nodig? Leidend doel is dat we er in 2040 circa 
100.000 woningen bij hebben in de regio. Maar dus wel in een 
woon- en leefomgeving waarin inwoners zich nog steeds prettig 
voelen.” 
 
Waarom is die ontwikkelstrategie belangrĳk? 
“De keuzes die we nú maken, gaan inwoners heel direct in de 
ruimte terugzien. Het is daarom heel belangrijk dat we een 
goede strategie neerzetten. Dat moet eerst, voordat we precies 
kunnen zeggen: op díe plekken in onze ruimte gaan we dat 
neerzetten. Versnellen is belangrijk maar we moeten het wel 
zorgvuldig doen.”  

>

Top 3 uit de opgave Ruimte en Wonen  
voor de komende jaren: 
 
n De versnellingsopgave rond ruimte en wonen 

een plaats geven volgens een regionale 
ontwikkelstrategie. 

n De derde pĳler uit de Strategische Agenda 
Brainport uitwerken. 

n Met Rĳk en provincie werken aan de verste -
delĳkings opgave van de complete regio. 

Brandevoort Helmond
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Samenwerkingsakkoord  
2023-2026 
 
Ruimte en Wonen – de highlights 
 
n Stimuleren en organiseren van de versnelling 

van de woningbouw en mobiliteit vanuit 
bestaande plannen. 

n Uitvoeren van een integrale regionale ontwik -
kelstrategie 2023-2030, in samenhang met 
de programma’s energietransitie, mobiliteit 
en de ontwikkelingen in het landelĳk gebied. 

n Opstellen van scenario’s voor het regionaal 
perspectief 2040, inclusief een maatschap -
pelĳk debat vanuit brede welvaart. 

Waarom doen we dit als 21 gemeenten samen? 
“Gemeenten zijn gewend dat ze op het gebied van ruimtelijke 
ordening de zaken aanpakken per gemeente, of misschien  
per subregio. Maar de huidige opgaven zijn groot en gemeente-
overstijgend en kunnen we beter gezamenlijk, vanuit één 
strategie oppakken. Afstemming en samenwerking zijn onmis -
baar om dit goed voor elkaar te krijgen. Dat is intensief, maar 
nodig. Een keuze die je in de ene gemeente maakt, heeft gevolgen 
voor andere plekken in de regio. 
In het poho ruimte komen we als ‘21 plus’ samen: de 21 
gemeenten, de provincie en waterschappen De Dommel en Aa 
en Maas. Gezamenlijk komen we tot afspraken over ruimte en 
wonen in onze regio. Voor deze afspraken zullen we continu met 
elkaar in gesprek blijven, vooral ook met onze gemeenteraden. 
We hebben ze op enkele momenten meegenomen en moeten 
dat de komende tijd blijven doen, zoals tijdens de metropool -
conferentie.  
De schaalsprong waar we voor staan is een grote kans die we met 
beide handen moeten aangrijpen om te zorgen voor een fijne 
leefomgeving, waarin ook onze kinderen en kleinkinderen op 
een prettige manier groot kunnen worden. Dat is onze taak als 
overheid. Die verantwoordelijkheid voel ik in al mijn vezels.”  n  

 

Schaalsprong ruimte en wonen:  
wat willen we bereiken, wat gaan  
we doen? 
 
We groeien door naar de eerste economie van Nederland. 
De krachtige economische ontwikkeling leidt tot groeipĳn, 
met name op het gebied van verstedelĳking en mobiliteit. 
Voor de regio ligt er daarom een grote opgave: het maken 
van een schaalsprong ten aanzien van verstedelĳking, 
ruimte, wonen en bereikbaarheid. Dit is nodig om als regio 
toekomstbestendig te blĳven en aantrekkelĳk te zĳn voor 
talent en (toekomstige) bewoners, werkgevers en werk -
nemers. We willen die schaalsprong wél maken in balans 
met een aantrekkelĳke leefomgeving en brede welvaart 
als kompas. Dat vraagt om een langetermijnperspectief 
naar 2040 op de doorontwikkeling van de regio. We 
streven ernaar dat de kwalitatieve ontwikkeling van de leef -
omgeving gelĳke tred houdt met de economische groei. 
Voor het welzĳn van onze inwoners is ook de aanwezig heid 
van voldoende natuur, flora & fauna, en een aantrekkelĳk 
landelĳk gebied een basisvoorwaarde.  
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
Wat gaan we samen doen?  
 
We werken aan de derde pĳler uit de Strategische 
Agenda Brainport: 
 
n Ervoor zorgen dat voldoende, (voor alle inkomens -

categorieën) betaalbare woningen beschikbaar zĳn, 
en voldoende (kwalitatieve) bedrijfsruimte om de 
vraag van de regio op te kunnen vangen.  

n Versneld investeren in mobiliteit en nieuwe ver -
bindingen om de bereikbaarheid van het regionale 
daily urban system in, vanuit en naar andere regio’s  
in Nederland en daarbuiten te verbeteren.  

n Ervoor zorgen dat (nieuwe) ruimtelĳke en 
infrastructurele ontwikkelingen worden uitgevoerd 
volgens bestaande wet- en regelgeving rondom 
stikstof en uitstoot, dat deze ontwikkelingen duurzaam 
zĳn, rekening houden met alle eisen rondom energie 
en natuurinclusief en klimaatadaptief bouwen, en er 
geen beperkingen zĳn aan de regionale energievoor -
ziening.  

n Ervoor zorgen dat de groei van de regio bĳdraagt aan 
Brede Welvaart en gepaard gaat met de uitbreiding 
van een robuust, passend concurrerend aanbod van 
voorzieningen dat bĳdraagt aan leefbaarheid, waar -
onder met name het behoud van de sociale cohesie 
in de sterk internationaliserende regio.  

 
Met het Rĳk en de provincie werken we aan de verstede -
lĳkings opgave van de complete regio.  
 
 
 
 
 
 
 
 

‘De opgaven op ruimte en wonen zijn zo 
groot en gemeente-overstijgend dat  
we die gezamenlijk, vanuit één strategie 
moeten oppakken.’

 
Park Meerland, Veldhoven

 

Volta Galvani, kleurrĳke wĳk in Eindhoven
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 Een gezamenlijke aanpak 
voor extra woningen in de 

totale regio 

Versnellingsopgave wonen:  
 
 
 
 
 
 
 
 
Gaby van den Waardenburg  
 
Wethouder Wonen en Stedelijke 
ontwikkeling in Helmond, actief in 
samenwerkingsverband Stedelijk 
Gebied Eindhoven (SGE) op de 
portefeuille wonen en voorzitter van 
de portefeuille ruimte. Bestuurlĳk 
verkenner van de opgave wonen 
binnen de MRE 
 
“Woondeals sluiten is één ding, nu komt het 
aan op de (versnelde) uitvoering van onze 
woningbouwopgave. Dat moeten we samen 
doen, waarbĳ we van elkaar leren, vertrouwen 
hebben in elkaar en elkaar dingen gunnen. 
Daarbij betrekken we ook de bedrijven en 
kennisinstellingen in onze regio, zodat we 
het beste kunnen halen uit de voor ons zo 
sterke triple helix-samenwerking. Ik zal straks 
enorm trots zijn als we gezamenlijk, als 21 
gemeenten, afspraken kunnen maken over 
wat we gaan bouwen tot 2040. Bouwen gaat 
niet van vandaag op morgen maar als we nu 
met elkaar kunnen afspreken welke woning -
types waar komen en voor wie, creëer je veel 
zekerheid in de markt en een mooi doel voor 
de toekomst.” 
Uiteraard is een goede terugkoppeling naar 
je eigen college en raad vanuit de regionale 
gremia zoals de poho’s, dagelĳkse en alge -
mene besturen en de Raadstafel21 essentieel. 
Dán werken we samen in een hecht netwerk. 
Ik kĳk met optimisme naar de samenwerking 
binnen de MRE.”

Pleunie Josseaud  
Woningbouwambassadeur MRE 
 
“Het hebben van een gezamenlĳke visie, zowel 
inhoudelijk als op het proces, is essentieel 
om deze opgave te kunnen klaren als 21 
gemeenten. Het begint met een gezamenlĳk 
vertrekpunt en een gezamenlĳke stip op de 
horizon. Als je dát scherp hebt met elkaar, 
bereik je veel. Dat zul je langjarig vast moeten 
blĳven houden, ook na bestuurswisselingen. 
Een goede, gezamenlijke robuuste koers 
waar genoeg flexibiliteit in zit, maar die wel 
die ene richting aanhoudt, is onmisbaar.  
Daarnaast hebben we te maken met externe 
factoren die de versnellingsopgave uitdagend 
maken: stĳgende bouwkosten, de stĳgende 
hypotheekrente en onduidelĳkheid over de 
energiekosten. Het is fijn als je als gemeenten 
daarin samen kunt optrekken. Het is balan -
ceren tussen de samenwerking in de regio 
en in de subregio’s. Met hoe meer mensen 
je om tafel zit, hoe meer je moet afstemmen. 
Maar dat is wel nodig. Als we alle projecten 
binnen één totale visie zien, houd je als regio 
je tempo vast.” 
 
 
Adriaan Visser   
Woningbouwambassadeur MRE  
en directievoorzitter van Brink 
 
“De prognose die er ligt voor de groei van 
grote bedrijven als ASML, en hun toe -
leveranciers, maakt dat er een waanzinnige 
uitdaging en kans ligt op het gebied van de 
bouw van heel veel woningen. Het is nu zaak 
om de uitdaging samen, in de hele regio, 
goed aan te gaan.  
In woondeals wordt er veel op aantallen 
gestuurd. Maar zeker zo belangrijk zijn ant -
woorden op de vragen ‘voor wie bouwen 
we, wanneer en in wat voor programma’? 
Ook dat is slim om samen af te stemmen en 
niet als elke woningbouwversneller binnen 
iedere afzonderlĳke gemeente voor zich. Stel 
de ‘hogere doelen’ met elkaar centraal. 
Natuurlijk vraagt dat veel van mensen, het 
is een zoektocht. Maar het is een logische 
ontwikkeling in de opgaven waar we in deze 
tĳd en in deze regio voor staan. De urgentie 
is hoog: het moment om echt stappen te 
zetten is nu daar.” 
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100.000 woningen erbij in de regio in 2040. Dat is de 
ambitie van de MRE om te voldoen aan de grote vraag 
naar woningen, onder meer ingegeven door de enorme 
economische groei in de regio. We staan daarbĳ voor een 
versnellingsopgave: meer tempo brengen in het realiseren 
van de vastgestelde en lopende woningbouwprojecten in 
de totale regio Zuidoost-Brabant door gemeenten hier bĳ 
gericht te ondersteunen. Hiervoor is binnen de MRE een 
versnellings team met bouw ambassa deurs ingericht.  
 
 
DE OPGAVE  
De opgave op wonen komt niet uit de lucht vallen. Grote bedrijven 
uit de regio gaven eind 2021 het signaal dat ze hard groeiden 
en vroegen de regio daarop in te spelen. Dat komt bovenop de 
grote vraag naar woningen in heel Nederland, die al een tijd 
bestaat.   
 
WAAR WE STAAN   
Er ligt een verstedelijkingsakkoord voor het Stedelijk Gebied 
Eindhoven (SGE): afspraken die gemaakt zijn met het Rijk en de 
provincie voor 9 van de 21 gemeenten binnen de MRE. De SGE 
sloot in 2019 een woondeal met de minister waarin staat dat de 
9 gemeenten samen 62.000 woningen zouden gaan realiseren. 
Nu komt er een nieuwe woondeal voor alle 21 gemeenten samen: 
45.000 woningen erbij tot 2030. In het verlengde maken we 
nu een regionale ontwikkelstrategie waardoor inzichtelijk 
wordt: wat zijn de ontwikkelprincipes, waar zijn de locaties om 
gezamenlijk tot de 100.000 woningen te komen? 
 
WAT GEMEENTEN EN SUBREGIO’S  
KUNNEN DOEN  
Elke gemeente, elke subregio binnen de MRE heeft baat bij meer 
samenwerking en afstemming. Zo worden de woningbouw -
projecten die lopen of gepland staan inzichtelijker, kunnen we van 
elkaar leren, samen experts inzetten en gezamenlijke afspraken 
maken. De bestaande overleggen die er al zijn op subregioniveau 
kunnen daarnaast blijven bestaan.  
Ook programmeren sámen met de markt is belangrijk. Woning -
bouwprojecten worden uiteindelijk uitgevoerd door bouwers, 
beleggers, woningcorporaties. Het gesprek met die marktpartijen 
goed vormgeven is belangrijk, zodat je de focus allemaal op 
dezelfde projecten hebt. 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
WAT DE MRE VOOR DE GEMEENTEN  
KAN DOEN 
De gemeenten staan aan de lat voor de realisatie van projecten 
in hun eigen gemeente. De MRE kan ervoor zorgen dat we vanuit 
een gezamenlijke strategie en planning de woningbouwopgave 
vanuit het totaal van de regio oppakken. Dat we actief kennis 
uitwisselen, gezamenlijke instrumenten ontwikkelen en werken 
aan zaken als het standaardiseren van contracten, procedures 
en participatiebeleidsstukken. Zo ontstaat er een samenwerking 
die de versnellingsopgave gemakkelijker maakt.  
 
WAT DIT OPLEVERT 
n Wonen is verankerd op MRE-niveau. 
n Versnelling van de woningbouwopgave door focus en 

samenwerking. 
n Inzicht in de woningbouwbehoefte in Zuidoost-Brabant. 
n Een gezamenlijke koers voor programmeren en prioriteren. 
n Inzicht en overzicht op MRE-niveau en  

daarmee monitoring op voortgang. 
n Een regionaal Woningbouwfonds  

(van waaruit private partijen  
meedenken en meefinancieren). 

 

 

Tiny houses, Veldhoven

Supermaan in Meerhoven, Veldhoven



Sinds eind 2020 is landgoed Gulbergen volledig in handen 
van de MRE. Waar vroeger een vuilstort was, wordt nu 
gewerkt aan plannen voor de toekomst. Hoe staat het met 
die plannen? Welke (definitieve) bestemming krijgt land -
goed Gulbergen? En wie zijn er betrokken? Frank van der 
Meĳden, burgemeester van Laarbeek en portefeuillehouder 
landgoed Gulbergen binnen de MRE, praat je bĳ. 
 
Een oase van rust in de stedelijke bebouwing. Dat is landgoed 
Gulbergen, vertelt Frank. Een plek met heide, bos, een heuvel 
en recreatiemogelijkheden die heel welkom zijn in de regio. 
Landgoed Gulbergen als uitloopgebied, een plek voor ontspanning 
én om vorm te geven aan onder meer de water- en milieuopgaven 
die er liggen. Maar de status die de ‘groene bult’ in het landschap 
van Geldrop-Mierlo en Nuenen nu heeft, was nog niet per se 
blijvend. Om de definitieve bestemming te bepalen, is de afge -
lopen tijd hard gewerkt.  
 
INTEGRAAL PLAN 
“We willen één integraal plan ontwikkelen voor het hele gebied”, 
legt Frank uit. “Én we willen dat doen op een manier waarbij 
alle belanghebbenden en partijen gehoord en gezien worden. Ook 
moet het aansluiten bij wat er kan, mag en past. De Omgevings -
visie van gemeenten en provincie is leidend, net als de in het 
gebied aanwezige plant- en diersoorten, het watersysteem, het 
verkeer over weg, water en spoor, financiële kaders, milieueisen 
en andere wet- en regelgeving.” 
 

VIER ONTWIKKELRICHTINGEN 
Voor het integrale plan zijn vier ontwikkelrichtingen uitgewerkt. 
Die zijn voorgelegd aan de gemeenteraden en colleges, aan 
inwoners en andere betrokken partijen in een burgerparticipatie -
traject. De ontwikkelrichtingen waren; een energielandschap 
met windmolens en zonnepanelen, natuurlijke aanplant van bos, 
een landelijk woonconcept, en een vakantiepark met vakantie -
woningen. 
 
COMBINATIE VAN RECREATIE EN GROEN 
De reacties op de ideeën waren overweldigend, zegt Frank. “We 
hebben honderden reacties gehad. Daaruit komt duidelijk één 
beeld naar voren: men wil dat landgoed Gulbergen een combinatie 
wordt van recreatie en groen. Rust en ruimte. De wens gaat dus 
duidelijk niet uit naar een van de andere ontwikkelrichtingen. 
In de balans binnen de schaalsprong die we willen maken in de 
regio, past het groene gebied landgoed Gulbergen heel goed.” 
Nu het consultatietraject is afgerond, zijn de betrokken 
gemeenten, een adviescommissie en een stuurgroep met onder 
meer deskundigen en een planeconoom bezig met het uitwerken 
van een ontwikkel- en omgevingsplan. Parallel daaraan loopt 
een verkenning naar de mogelijkheid om tijdelijk asielzoekers 
op te vangen in het gebied, een verzoek dat de Veiligheidsregio 
heeft gedaan. Dat zou gaan om een beperkt deel van landgoed 
Gulbergen op Nuenens grondgebied.  
 
SAMENWERKING ONMISBAAR 
In de realisatie van de plannen voor landgoed Gulbergen, is 
samenwerking tussen de 21 gemeenten binnen de regio nog 
steeds onmisbaar, weet Frank. “We hebben door samenwerking 
grote stappen gezet. Iedereen is het inmiddels eens met de koers 
en ik ben ervan overtuigd dat we een heel mooi plan kunnen 
realiseren. Het is belangrijk om steeds weer het goede gesprek 
te voeren en echt in contact te blijven. Dat is ook de rol die ik 
mag vervullen op dit onderwerp, en dat doe ik met plezier. Kennis, 
kunde en senioriteit verdwijnt wel eens omdat bestuurders vaak 
elke vier jaar wisselen, dus ik zorg vanuit mijn rol graag voor 
continuïteit. Steeds weer uitleggen wat er nodig is en waarom, 
verbindingen maken, koffie drinken tot je een ons weegt. 
Uiteindelijk levert dat een mooie toekomst op voor landgoed 
Gulbergen. Het blijft een uitdaging om die geweldige opdracht 
te vervullen maar we hebben nog nooit zo’n vaart gemaakt op 
dit dossier als de afgelopen twee jaar.”  
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Landgoed Gulbergen  
als oase van rust

Frank van der Meijden | burgemeester van Laarbeek en  
portefeuillehouder landgoed Gulbergen binnen de MRE
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‘We hebben nog 
nooit zo’n vaart 
gemaakt op dit 
dossier als de 
afgelopen twee 
jaar.’ 

Groene zone 
 
Landgoed Gulbergen is een groene zone van zo’n 325 hectare 
in de gemeenten Geldrop-Mierlo en Nuenen. Jarenlang was 
het een vuilstort, nu is het een groen, landschappelijk gebied. 
Geliefd onder golfers, wandelaars en fietsers, onder meer 
vanwege het prachtige uitzicht dat je er hebt vanaf het hoogste 
punt van Brabant.  
In de wet is verankerd dat de eigenaar ‘eeuwigdurende nazorg’ 
heeft voor een voormalige vuilnisstortplaats. Nadat de vuilstort 
in de jaren ’90 werd gesloten, verplichtte  de RAZOB zich tot de 
realisatie van landgoed Gulbergen, een duurzaam recreatief 
uitloopgebied. Met de overname door Essent Milieu in juli 2003 
ging de verplichting van RAZOB over naar Essent (nu Attero). 
Ondanks vele plannen en ontwikkelingen, is er onder regie van 
Attero nooit een voldragen en integraal ontwikkelingsplan voor 
het hele gebied gekomen.  
De 21 samenwerkende gemeenten in Metropoolregio Eindhoven 
hebben in december 2020 - na een periode van pittige onder -
handelingen - het volledige eigendom van het gebied terug in 
handen genomen. Nu ontwikkelt de MRE, in samenspraak met 
betrokkenen en belangstellenden, een plan voor het gebied. 
Dit plan moet bĳdragen aan het gezonde evenwicht in de regio 
tussen wonen, werken en recreëren. 

19
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‘Tijd voor nieuwe 
mobiliteitsoplossingen’

Mathijs Kuijken | voorzitter portefeuillehoudersoverleg mobiliteit
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Zorgen dat het mobiliteitssysteem werkt, ook met de huidige 
forse groei van het verkeer. Dat het veiliger wordt, met 
steeds meer gebruik van duurzame vervoersmiddelen als 
de fiets, het OV en schone en stille auto’s en vrachtauto’s. 
Dat zĳn de hoofdopgaven waar de MRE aan werkt binnen 
het programma mobiliteit. Met als doel: een toekomst -
bestendig mobiliteitssysteem in de regio. Mathĳs Kuĳken, 
wethouder in Bergeijk, is voorzitter van het portefeuille -
houders overleg (poho) mobiliteit waarin de 21 wethouders 
mobiliteit samenwerken.  
 

 
Wat is er veranderd op deze opgave ten opzichte  
van het vorige samenwerkingsakkoord?  
“De afgelopen jaren hebben we gewerkt aan verschillende 
mobiliteitsaanpakken: het Bereikbaarheidsakkoord, het Korte 
Termijn Maatregelenpakket A2/N2 en MIRT. Er gebeurt zo veel. 
De praktijk van nu is echt anders dan we vijf jaar geleden hebben 
voorzien. En dus ook onze kijk op mobiliteit voor nu en voor de 
toekomst. We hebben op korte termijn behoefte aan een nieuw 
overzicht van maatregelen met bijbehorende afspraken tot 2030. 
Dit moet de basis worden voor versnelling in de uitvoering. We 
streven snel naar minder structurele files en een betere bereik -
baarheid van de regio. Ook zetten we in op schone, gezonde en 
veilige mobiliteit.”

Wat gaan we in de MRE doen op het thema  
mobiliteit de komende vier jaar? 
“Heel veel. Het is één van de meest urgente opgaven in de MRE 
en een opgave waarvoor we echt anders moeten denken dan 
voor heen. De economie groeit, het aantal arbeidsplaatsen en het 
aantal inwoners nemen toe. Hierdoor staat de bereikbaarheid 
onder druk. ‘Oude’ mobiliteitsoplossingen passen nog even, 
met moeite. We staan voor een mobiliteitstransitie. Het is geen 
kwestie meer van alleen maar ‘asfalt draaien’ om autobewegingen 
te faciliteren, maar óók kijken naar meer duurzame en slimme 
mobiliteitsoplossingen. Meer gebruikmaken van het OV en de 
fiets is iets dat de komende tijd heel veel aandacht krijgt. We 
realiseren bijvoorbeeld mobiliteitshubs op verschillende plekken 
in de regio, waar je kunt overstappen van auto naar OV of de 
fiets. Ook komen er nog meer (snel)fietspaden en snelle OV-
verbindingen. Tegelijkertijd investeren we in het wegennet. Het 
is hard nodig allemaal: als we niet investeren en slim nadenken 
over de bereikbaarheid in onze regio, kunnen we economisch niet 
verder groeien én komt de (brede) welvaart van onze inwoners 
onder druk te staan.  
Het állerbelangrijkste voor de komende jaren is uitvoering. Beleid 
en streefbeelden maken is één: dat hebben we de afgelopen jaren 
veel en goed gedaan. Nu gaat het om de volgende stap. Fantastisch 
dat Rijk en provincie de wens delen voortvarend aan de slag te 
gaan. Van de € 1,6 miljard die we als eerste stap samen investeren 
in de regio, is een groot deel voor mobiliteit. Bijvoorbeeld voor 
de KnoopXL, voor de korte termijnmaatregelen op en om de 
A2/N2 en de aanpak van de A58.”  

> 
 

‘De schaalsprong die de regio doormaakt 
heeft een gigantische invloed op mobiliteit  
en bereik baarheid. We kunnen niet anders 
dan dit samen oplossen.’

‘Mobiliteit is één van de meest 
urgente opgaven in de MRE, en een 
opgave waarvoor we echt anders 
moeten denken dan voorheen.’

Top 3 uit de opgave Toekomstbestendig 
mobiliteitssysteem voor de komende jaren: 
 
n Verminderen van de druk op ons mobiliteits systeem. 
n Meer gebruik maken van duurzame vervoer middelen. 
n Het verkeer schoner, stiller en veiliger maken.

Station Eindhoven Centraal De Berenkuil, Eindhoven



‘Stap zetten in de 
mobiliteitstransitie’

Joost Beenker | projectleider fietsstimulering bij Brainport Bereikbaar  
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Brainport Bereikbaar is een samenwerkingsverband op het 
gebied van mobiliteit binnen de Brainportregio. Bedrĳven, 
onderwĳsinstellingen, de 21 gemeenten en SmartwayZ.NL 
werken samen om belangrĳke stappen te zetten in de aan -
pak van mobiliteit in Zuidoost-Brabant. Eén van de vervoers -
middelen waar Brainport Bereikbaar op inzet, is de fiets. 
Joost Beenker, projectleider fietsstimulering, vertelt.  
 
“Het mobiliteitssysteem in onze regio zit tegen de maximale 
capaciteit aan. Kijk bijvoorbeeld naar de Randweg A2 en andere 
plekken in de regio waar het verkeer steeds meer vastloopt.  
In Brainport Bereikbaar willen de samenwerkingspartners een 
stap zetten in de mobiliteitstransitie die deze regio nodig heeft. 
We streven naar een duurzamere manier van verplaatsen en 
stimuleren mensen om te kiezen voor duurzame alternatieven 
voor de auto; het OV of de fiets bijvoorbeeld. Ook proberen we 
inwoners te bewegen op andere tijdstippen de weg op te gaan, 
bijvoorbeeld buiten de spits. Of om helemaal niet te reizen op 
bepaalde dagen en dus vaker structureel thuis te werken.” 
 
WEGENNET ONTLASTEN 
Joost is verantwoordelijk voor fietsstimulering: vaker de fiets 
pakken naar je werk of naar je onderwijsinstelling. “Als mensen 
twee tot drie keer per week de fiets pakken in plaats van de auto, 
ontlasten we het wegennet enorm. Het kan: uit onderzoek blijkt 
dat een grote groep werknemers in onze regio tot zo’n 15 à 20 
kilometer van het werk woont. Een afstand die ook prima met 
een e-bike of gewone fiets af te leggen is. Maar er is wel wat voor 
nodig om mensen andere keuzes te laten maken: meer, snellere 
en betere fietspaden, communicatie tussen de fiets en verkeers -
lichten zodat iemand sneller groen krijgt en stimulering en 
beloning vanuit werkgevers. Brainport Bereikbaar houdt zich 
bezig met dit soort voorwaarden en mogelijkheden.” 
 
ALLE 21 AANGEHAAKT 
De gemeenten in de regio willen absoluut mee in het stimuleren 
van het fietsgebruik, weet Joost. “Alle 21 zien het belang van 
investeren in fietsen. Ze focussen daarbij vooral op de infra -
struc tuurkant; het aanleggen van snelfietspaden bijvoorbeeld. 
Maar er komt ook gedragsverandering bij kijken en dat vinden 
gemeenten wat lastiger. Hierin pakken wij vanuit Brainport 

Bereikbaar een rol. We ondersteunen gemeenten bijvoorbeeld 
met kant-en-klare voorstellen en fietsstimuleringsacties. Zo 
kunnen mensen via hun werkgever of rijwiel handelaren een week 
lang een e-bike uitproberen. Daarnaast komt er een fietsapp 
waarmee werkgevers hun werk nemers kunnen belonen of aan -
moedigen om meer te fietsen, bijvoorbeeld in de vorm van een 
competitie tussen bedrijven.” 
 
INNOVATIES 
In het landschap van de tweewielers vinden flinke ontwikkelingen 
plaats. Denk aan nieuwe, licht-elektrische voertuigen zoals 
speed pedelecs, e-scooters en bakfietsen. Die innovaties juicht 
Joost toe. “We moeten alleen wel goed kijken naar hoe we die 
een plek geven in ons mobiliteitssysteem. Wat is de beste plek 
op de weg voor een snelle fiets? Hoe zit het met de verkeers -
veiligheid? Maar we maken zeker gebruik van die innovaties. 
Ook die helpen om de mobiliteit in de regio naar een hoger plan 
te tillen en maken de overstap naar de fiets eenvoudiger en 
aantrekkelijker.”
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Waarom is samenwerking bĳ dit alles belangrĳk? 
“We móeten samenwerken om de mobiliteits- en bereik -
baar heids  opgaven in onze regio op te lossen. Als 21 
gemeenten als één regio plannen maken en het regionale 
deel van de financiering regelen. De toegekende bijdrage 
uit het MIRT-programma en andere bijdragen laten zien 
dat het voor Rijk en provincie aantrekkelijk is om te 
investeren in onze regio. Een betere bereik baarheid is 
cruciaal voor het vestigingsklimaat van onze bedrijven 
en de economische toplocaties en campussen in de 
complete regio. De schaalsprong die de regio doormaakt 
heeft een gigan tische invloed op de mobiliteit en bereik -
baarheid. We kunnen niet anders dan dit samen oplossen, 
mobiliteit stopt niet aan gemeentegrenzen.” 
 
Welke partijen zijn nog meer nodig om de 
mobiliteitsopgave tot een succes te maken? 
“De provincie, het Rijk, waterschappen, het bedrijfsleven 
en partners als Brainport Bereikbaar. Gelukkig zijn die 
partijen erg betrokken. Om alle opgaven goed te kunnen 
vervullen, krijgt de MRE een programmabureau mobiliteit. 
Vanuit dat programma bureau kunnen we ons regionaal 
mobiliteitsprogramma beter uitvoeren en monitoren, en 
de samenwerking met partijen als de provincie en het 
Rijk nog verder versterken. De totale regio haakt aan en 
er ontstaat meer uitvoeringskracht.”  n 

 

 

Samenwerkingsakkoord  
2023-2026 
 
Een toekomstbestendig mobiliteitssysteem –  
de highlights 
 
n Maken van een overzicht van alle afspraken 

en maatregelen die de afgelopen jaren zĳn 
gemaakt. 

n Neerzetten van een beeld van het mobiliteits -
systeem in 2040. 

n Komen tot een regionale strategie voor de 
hele regio met daarin alle regionale opgaven. 

n Vertaling van de regionale strategische 
opgaven naar concrete samenwerkings -
afspraken en projecten. 

n Agenderen van de regionale strategische 
mobiliteitsopgave op verschillende overleg -
tafels. 

n Een bijdrage leveren aan het realiseren van 
de mobiliteitstransitie door het uitvoeren van 
maatregelen uit de Bereikbaarheidsagenda, 
de Kortetermĳnmaatregelen A2 randweg en 
de schaalsprong Brainport. 

n Komen tot een uitvoeringsperspectief voor 
gemeenten. 

n Programmabureau instellen voor samenhang 
op de uitvoering.

‘Als mensen  
twee tot drie keer 
per week de fiets 
pakken in plaats 
van de auto, 
ontlasten we het 
wegennet enorm.’

Fietsbrug over de A2/N2, Eindhoven 

Eindhoven Airport
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Mix van mobiliteitsmaatregelen  
als basis voor transitie  
 
Door de groei én de sterke concentratie van zowel economische activiteiten als 
woningen moet de regio aan de slag met mobiliteit. Het autoverkeer neemt toe, 
met files op de A2, N2, A67 en A50. Aanpassing van de auto-infrastructuur is hier 
nog beperkt mogelĳk. Dat gaat helpen, tenminste als ook de mobiliteitstransitie 
versnelt. 
De kern van de mobiliteitstransitie is het gebruik van het vervoersmiddel dat het 
best past bĳ de situatie. Steeds vaker zĳn dat de fiets en het openbaar vervoer in 
plaats van de auto. Dat geldt voor de dagelĳkse reizen binnen gebieden met hoge 
woondichtheden en drukke bedrĳvenlocaties, maar ook voor reizen hier vandaan 
en naartoe. Ook het uitgangspunt van brede welvaart bij mobiliteit maakt de 
mobiliteitstransitie relevant voor de hele regio. 
Daarom maken we samen een plan, een nieuwe Bereikbaarheidsagenda. Voor het 
meest centrale deel van de regio is dat plan al ver klaar. Rĳk en provincie dragen 
flink bĳ in de kosten van wat wĳ zien als een eerste tranche, met daarin de urgente 
korte termĳnmaatregelen A2/N2 en de multimodale knoop Eindhoven. We spreken 
Rĳk en provincie aan op een bĳdrage voor volgende tranches van mobiliteitsmaat -
regelen voor de regio. Een goede bekostigingsmethode om het regionale deel 
van de uitgaven samen op te brengen, is een grote succesfactor daarbĳ.  
 
 
Samen aan de slag met een efficiënte 
laadinfrastructuur 
 
Zo’n 21% van onze energie gaat op aan mobiliteit. Het gebruik van fossiele brand -
stoffen daarbĳ moet naar nul. Dan kan door minder en minder ver te reizen, door 
meer gebruik te maken van duurzame vervoermiddelen als de fiets en door fossiele 
brandstoffen te vervangen door hernieuwbare energie. Gemeenten kunnen daarbij 
goed samenwerken in regionaal verband. Bijvoorbeeld door met een regionale 
aanpak de beschikbare laadinfrastructuur efficiënter, sneller en met meer kwaliteit 
te realiseren en zo in de pas te lopen met de snelle elektrificatie van het wagenpark.  
Voor het onderzoeken van de energiebehoefte rond de laadinfrastructuur en het 
realiseren van zo’n laadinfrastructuur, is voor regio en gemeenten geld beschikbaar 
vanuit het ministerie van Klimaat en Energie.  

REGIONALE MOBILITEITS -
MAATREGELEN TOT 2030

In de hele Brainportregio inzetten op mobiliteitstransitie: 
n  Werkgeversaanpak 
n  Flankerend (parkeer)beleid 
n  Optimaliseren fiets- en voetgangersverbindingen

TILBURG

WEERT

Twee fietstunnels bĳ de Diepveldenweg 
tussen Bergeĳk en Eersel



‘Blijf vooral ‘op z’n Brabants’ 
samenwerken’

Daan de Kort | Tweede Kamerlid 
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Van links tot rechts, van coalitie tot oppositie: Den Haag ziet wat er speelt  
in onze regio. De landelĳke overheid wil bĳdragen aan de groei en mooie 
prestaties in de Brainport regio. Maar dan wèl aan de regio als geheel. Dus: 
laat gemeentegrenzen vervagen, wees eensgezind en treed met één verhaal 
naar buiten. Dat is de boodschap van Tweede Kamerlid Daan de Kort. En hĳ 
kan het weten; als voormalig wethouder van Veldhoven weet hij hoe de 
hazen lopen in zowel onze regio als in Den Haag. Hĳ deelt een aantal inzichten, 
tips en tricks.   
 

‘Er liggen veel kansen voor de MRE. Het is één van de 
weinige regio’s die in het regeer akkoord benoemd zijn en 
dat is niet voor niets. Gebruik die paar zinnen dus ook.’

Daan de Kort  
Daan de Kort is sinds maart 2021 
kamerlid namens de VVD in de Tweede 
Kamer. Hĳ is geboren en getogen in 
Veldhoven, waar hĳ van 2014 tot 2021 
gemeenteraad slid, fractievoorzitter en 
wethouder was. De MRE kent hĳ goed: 
voor zĳn ‘overstap’ naar Den Haag was 
hĳ vicevoorzitter van het portefeuille -
houdersoverleg Economie binnen de 
MRE.  

 
 
 
WEES EENSGEZIND 
“De connectie van de metropoolregio met Den Haag is er al lang. 
In mijn tijd bij de gemeente Veldhoven was er wel altijd een 
zekere spanning binnen de MRE-gemeenten; nemen Eindhoven 
en Helmond ons wel mee in de lijntjes naar Den Haag?’ Nu ik 
zelf hier zit, verandert mijn perspectief. In Den Haag vindt de 
lobby plaats door regio’s, niet door afzonderlijke gemeenten. 
De eerste vraag die we bijna altijd stellen vanuit de kamer, of 
vanuit het kabinet, is: is deze regio het eens? Waar er misschien 
in regionaal verband tussen gemeenten ooit spanning bestaat, 
is dat voor Den Haag niet belangrijk. Wij kijken niet naar ‘de 
Kempen’ of ‘de Peel’, maar naar alle 21 MRE-gemeenten samen. 
Is daar eensgezindheid? Dán pas heb je een sterke lobby. Bij het 
vrijmaken van geld vanuit de rijksoverheid is een accentverschil 
binnen een regio niet relevant. Je krijgt geld omdat er bepaalde 
problematieken en uitdagingen zijn in een regio als totaal.” 
 
GEBRUIK HET REGEERAKKOORD  
EN PARTIJLIJNEN 
“Er liggen veel kansen voor de MRE. Het is één van de weinige 
regio’s die in het regeerakkoord benoemd zijn en dat is niet 
voor niets. Gebruik die paar zinnen dus ook. Maak ook meer 
gebruik van de partijlijnen. Als wethouder zit je er voor het 
algemeen belang, maar je hebt ook nog steeds een partijkleur. 
Zeker wethouders die bij een partij zitten die invloed heeft in 
Den Haag, kunnen die partijlijnen inzetten om effectief op te 
komen voor de belangen die metropoolregio-breed spelen.” 
 
LAAT GRENZEN VERVAGEN 
“Vanuit politiek oogpunt snap ik dat er binnen gemeentegrenzen 
gedacht wordt, maar als je denkt vanuit mens en maatschappij 
en impact dan moet je vooral overstijgend gaan denken en 
handelen. De grenzen moeten nog meer vervagen. Een inwoner 
van Veldhoven die voor zijn werk of voor een wandeling in de 
natuur naar Waalre rijdt, denkt ook niet bij de gemeentegrens 
‘o wacht, ik ben in Waalre’. Die gaat gewoon voor een bestemming 
in zijn regio.”  
 

WERK SAMEN 
“Samenwerkingsbereidheid zit in het DNA van Brabanders, meer 
dan in andere regio’s in ons land. Dat is echt uniek. Dus blijf 
vooral op z’n Brabants samenwerken. Koester de Triple Helix 
tussen overheid, onderwijs en bedrijfsleven. Dat brengt je als 
regio heel ver.” 
 
VELDHOVEN VERSUS DEN HAAG 
“Ik ben blij met de ervaring die ik in Velhoven en de MRE heb 
opgedaan. Die neem ik mee in mijn Haagse functie. Vanuit de 
BO-MIRT komt er veel geld vrij voor onze regio. Ik zeg bewust 
‘onze regio’ omdat het ook nog steeds mijn regio is. Ik ben een 
geboren en getogen Veldhovenaar en metropoolregio-inwoner. 
Het is leuk om te zien dat de trots die ik zelf oprecht voel voor 
de regio ook echt zichtbaar is in Den Haag en zelfs in Brussel.” 
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De regio is steeds meer het logische niveau om zaken op te pakken. Niet 
‘elke gemeente voor zich’, maar sámen, als één geheel. Want samen ben je 
sterker en bereik je meer. Hard nodig, zeker als we kijken naar de grote 
opgaven waar we voor staan. Het is van belang om als één partĳ te acteren, 
krachten te bundelen en uitvoeringskracht te organiseren om onze lange 
termĳnopgaven te realiseren.   
 
DAT DOEN WE ZO: 
 
n In Zuidoost-Brabant werken gemeenten, subregio’s en regio samen als 1 samen -

werkend geheel. Opgaven voeren we uit op de meest gepaste schaal, waarbij 
we elkaars kwaliteiten en kracht benutten.  

n De subregio’s hebben een schakelfunctie bij de fasering en uitvoering van de 
regionale programma’s. 

n De realisatie van en de besluitvorming over de regionale opgaven vindt plaats 
op gemeentelijk niveau.  

n Met zijn allen in de regio: 
- Bepalen we samen de koers van de regio. We stellen hierbij prioriteiten, maken 

heldere afspraken en zorgen samen dat het tot realisatie komt.  
- Brengen we de agenda’s voor bovenlokale en complex samen hangende opgaven 

samen, profileren we ons boven regionaal en trekken we als 1 regio op naar 
provincie en Rijk. 

- Delen we actief kennis en wisselen we informatie uit zodat partners in de 
samen werking mee kunnen doen aan onze regionale opgaven.  

 
n De 21 gemeenten, bestuurders, raadsleden en ambtenaren zijn eigenaar van de 

samenwerking en de gezamenlijke ambitie. Als eigenaren zijn we verant -
woordelijk en dragen we de regionale afspraken actief uit. Iedereen spant zich 
maximaal in voor het realiseren van onze gezamen lijke opgaven. Voldoende 
realisatiekracht is voorwaardelijk.  

 
n Gemeenten en Team MRE werken samen als één. Team MRE faciliteert en 

coördineert de regionale samenwerking. Zij richt zich daarnaast op programma -
sturing en het organiseren van (externe) financiering op de strategische 
regionale opgaven. Van daaruit organiseren we de integrale inbreng vanuit de 
regio aan diverse (boven)regionale bestuurlijke tafels.  
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Hoe  
werken  
we  
samen  
binnen  
de  
MRE? 

‘Samenwerken in een hecht  
netwerk, voor nu én volgende 
generaties’  
 
“Onze regio groeit en bloeit. Geweldig natuurlijk, maar die groei 
beïnvloedt ook steeds meer de leefomgeving van onze inwoners. 
Leg je oor te luister op straat, in de winkel of bĳ de koffieautomaat 
op het werk en je hoort mensen steeds vaker praten over de beschik -
baarheid en betaalbaarheid van basisvoorzieningen zoals een fijn 
(t)huis of energie. Ook staan we weer ‘ouderwets’ in de file. 
Die kwesties kunnen we alleen oplossen door samen te werken. En 
dat zit -ik ben er trots op dat te kunnen zeggen- gelukkig in ons DNA. 
We werken al jaren intensief samen om onze regio sterker en mooier 
te maken. In goede én slechte tijden. Dat moet ook, willen we 
onze mooie regio behouden voor onszelf en volgende generaties. 
  
Dit vraagt om eigenaarschap en medeverantwoordelijkheid. 
Eigenaarschap betekent wat mij betreft dat elke bestuurder, elk 
raads lid en elke ambtenaar zich maximaal inspant om de gezamen -
lĳke ambitie mee te realiseren. Denken in kansen over de gemeente -
grens heen. Samen verantwoordelijkheid nemen om onze regio 
in balans te laten ontwikkelen. Voldoende woningen, scholen, zorg, 
cultuur, sport, duurzaam en bereikbaar. 
Een goed samenspel met en betrokkenheid van de gemeenteraad 
bĳ de regio wordt daarbĳ steeds belangrĳker. Uiteraard is dan een 
goede terugkoppeling naar je eigen college en raad vanuit de 
regionale gremia zoals de poho’s, dagelĳkse en algemene besturen 
en de Raadstafel21 essentieel. Dán werken we samen in een hecht 
netwerk. Ik kijk met optimisme naar de samenwerking binnen de 
MRE.” 
 
Elly Blanksma, burgemeester van Helmond en  
lid Dagelĳks Bestuur MRE 

Onze governance  
op hoofdlijnen 
 
 
 
Gemeenteraden 
n Kaderstellend en controlerend. 
 
 
Raadstafel21 
n Ambassadeurs en schakelpunt gemeenten. 
 
 
Portefeuillehoudersoverleggen (poho’s) 
n Verantwoordelĳk voor de inhoudelĳke uitwerking en 

uitvoering van de vĳf hoofdopgaven. 
n Bepalen de doelen en activiteiten zoals opgenomen in  

het werkprogramma. 
n Sturend op de realisatie van onze ambities.         
n Wethouders bereiden het inhoudelĳke beleid en de  

besluit vorming in de raden voor. 
n Voorzitters zĳn inhoudelĳk adviseur van het Dagelĳks  

Bestuur. 
 
 
Dagelijks Bestuur 
n Faciliteert de samenwerking bestuurlĳk. 
n Bereidt de regionale agenda en strategie voor. 
n Verantwoordelĳk voor de uitvoering van het samenwerkings -

akkoord, de realisatie van de ambities op de hoofdopgaven  
en coördinatie van de integraliteit hierin. 

 
 
Algemeen Bestuur 
n Stelt het samenwerkingsakkoord, de begroting en het 

werkprogramma vast. 
n Stelt de bestuursrapportages en jaarrekening vast. 
 
Een uitgebreide beschrĳving van de huidige governance  
is te vinden op: 
https://lokaleregelgeving.overheid.nl/CVDR668293/1 
 



Samenwerken kan alleen als je elkaar kent, ontmoet en 
samen kennis deelt. Daarom besteden we binnen de MRE 
veel aandacht aan het organiseren en houden van bĳeen -
komsten, online en face-to-face. Over de gezamenlijke 
opgaven en belangrĳke onderwerpen en ontwikkelingen 
voor de regio, en in 2022 in het bĳzonder voor het nieuwe 
samenwerkingsakkoord.

Ontmoeten en  
kennis delen

3130
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‘Een vitaal landelijk gebied 
is een randvoorwaardelijke 

kwaliteit’

Fons d’Haens | Voorzitter portefeuillehoudersoverleg landelijk gebied 

Werken aan een landelijk gebied dat leefbaar, toekomst -
bestendig en economisch vitaal is. De grote opgaven 
aanpakken met het oog op de kwaliteitsverbetering van 
de héle regio. En het gebruik van het landelĳk gebied in 
balans brengen met de natuurlijke draagkracht van het 
water- en bodemsysteem en landschappelĳke structuren. 
Dat zijn de hoofdopgaven waar de Metropoolregio 
Eindhoven aan werkt binnen het programma vitaal landelĳk 
gebied. Met als doel: een vitaal landelijk gebied in de 
regio. Fons d’Haens, wethouder in Bladel, is voorzitter van 
het portefeuillehoudersoverleg (poho) landelĳk gebied.  
 
Wat gaan we in de MRE doen op het programma 
vitaal landelijk gebied de komende vier jaar? 
“Op hoofdlijnen werken we aan een toekomstbestendig landelijk 
gebied waarbij ook ruimte is voor voedselproductie in een 
keten die duurzamer is dan op dit moment. Een landelijk gebied 
dat leefbaar, toekomstbestendig en economisch vitaal is. De 
landelijke en provinciale doelen zijn sterk gericht op stikstof, 
natuur en waterhuishouding en dat is logisch. Maar we moeten 
ook zorgen dat de inwoners en ondernemers in het gebied daar 
blijvend een boterham kunnen verdienen en fijn kunnen blijven 
wonen. Een vitale groene buitenruimte is een randvoorwaarde -
lijke kwaliteit, ook voor andere opgaven binnen de MRE. De 
verstedelijkingsslag die de regio moet maken, de schaalsprong, 
kunnen we niet realiseren zonder een gezonde, prettige buiten -
ruimte waarin mensen kunnen recreëren. Om dat waar te maken, 
laten we ons onder meer leiden door het Streefbeeld Landelijk 
Gebied dat we met alle 21 gemeenten hebben vastgesteld.” 
 
“Concreet gaan we aan de slag met project NOVEX-gebied  
De Peel. Daarin pakken Rijk, provincies, waterschappen en de 
gemeenten als één overheid de ruimtelijke uitdagingen die  
er spelen aan. Een ander spoor is het Nationaal Programma 
Landelijk Gebied. De provincies krijgen daarin de opdracht 
om een plan te maken voor het landelijk gebied per provincie. 
Daarin krijgen zaken als stikstof, de waterhuishouding en 
waterkwaliteit, en natuurbescherming een plek. Wij willen heel 
graag ons steentje bijdragen in die gebiedsgerichte aanpakken 

om het programma zo goed mogelijk te kunnen uitvoeren. Op 
korte termijn betekent dat bijvoorbeeld dat we zo optimaal 
mogelijk gebruik maken van de opkoopregelingen voor agrarische 
bedrijven. Zodat we de juiste bedrijven met die regeling 
kunnen ondersteunen en samen met hen zo goed mogelijk 
alternatieven kunnen inrichten.”  
 
Hoe zie je je eigen rol hierin de komende tijd? 
“Om alle uitdagingen goed aan te kunnen gaan, moeten 
betrokken partijen samengebracht worden en succesvol samen -
werken. Niet alleen de gemeenten, ook de waterschappen en  
de provincie zijn belangrijke gesprekspartners. Ik wil heel graag 
dat we samen aan de kar blijven trekken én de verwachtingen 
managen. De uitdagingen landen uiteindelijk in de gemeente -
huizen. Niet alles kan tegelijk. Dus we moeten bij de provincie 
duidelijk maken waar wij als gemeenten behoefte aan hebben: 
werkbare regelingen, met respect voor onze ambtenaren die het 
werk moeten uitvoeren. Ook is het belangrijk dat we perspectief 
blijven bieden, juist in deze opgave. Aan boeren bijvoorbeeld, 
maar ook aan andere inwoners van het landelijk gebied. We gaan 
gelukkig vooruit binnen deze opgave. Soms maar met kleine 
stapjes, maar we bewegen met zijn allen de goede kant op. Dat 
is bemoedigend.” 

Top 3 uit de opgave Vitaal landelĳk gebied voor  
de komende jaren: 
 
n Werken aan een landelĳk gebied dat leefbaar, 

toekomstbestendig en economisch vitaal is.  
n De grote opgaven aanpakken met het oog op  

de kwaliteitsverbetering van de héle regio.  
n Het gebruik van het landelĳk gebied in balans 

brengen met de natuurlĳke draagkracht van het 
water- en bodemsysteem en landschappelĳke 
structuren. 
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Janke van Dijk | PaludiPlants

‘Samenwerking op deze opgave blijft onverminderd 
belangrijk. We kunnen als gemeenten heel veel van 
elkaar leren en hebben elkaar nodig. Daarnaast zijn 
de provincie, de waterschappen én ondernemers en 
inwoners heel waardevolle samenwerkingspartners. 
Alleen samen kunnen we dit.’

Samenwerkingsakkoord  
2023-2026 
 
Een vitaal landelĳk gebied – de highlights 
 
n Investeren in de kwaliteit van de fysieke leefomgeving. 

Realiseren van één sterk groen raamwerk, en 
verminderen van hoge stikstofuitstoot en verdroging. 

n Verbeteren van de kwaliteit van water, lucht, bodem 
en natuur zodat de biodiversiteit en gezondheid 
verbetert.  

n Bĳdragen aan een vitale landbouwsector die in balans 
is met de fysieke leefomgeving. 

n Ruimtelijke inpassing van majeure opgaven zoals  
de energietransitie, circulaire economie en klimaat -
adaptatie en de ruimtelĳke en maatschappelĳke stad-
landrelaties.  

n NPLG (Nationaal Programma Landelijk Gebied) en 
NOVEX de Peel (Nationale Omgevingsvisie Extra) 
gebruiken als hefboom om tot een integraal ontwerp 
voor het landelĳk gebied te komen. 

n Ontwikkelen van een regionale voedselstrategie in lĳn 
met het essay ‘De Metropoolregio smaakt naar meer!’ 

n Samen met partners in het veld realiseren van twee 
projecten in lĳn met het doel: voedsel, gezond en 
voor iedereen, gebaseerd op een transitie van de 
voedselketen.  

De lisdodde als oplossing 
voor opgaven in De Peel

Iets doen dat anderen níet doen en zoeken naar nieuwe 
oplossingen is iets dat Janke van Dĳk altĳd al in zich had. 
Vanuit die drive kwam ze in de laatste fase van haar studie 
Tuin- en Akkerbouw terecht in een project dat draaide om 
zogenoemde ‘natte teelten’. Nu heeft ze een succesvol 
bedrĳf in natte teelten in Helenaveen, De Peel: 
PaludiPlants. Ze combineert daarmee de plek waar ze 
vandaan komt met haar vakgebied.  
 
Janke teelt onder meer de lisdodde. Een plant met veel verschil -
lende, nuttige toepassingen. Zo zijn delen van de lisdodde te 
gebruiken als alternatief isolatiemateriaal in de bouw en is de 
plant eetbaar. Bovendien kun je hem inzetten als waterbuffer -
zone, bijvoorbeeld tussen agrarisch land en natuurgebieden of 
aan oevers. De lisdodde staat bekend als een waterzuiveraar en 
zorgt voor een brede biodiversiteit.  
 
NATUURINCLUSIEF ONDERNEMEN 
Janke: “In de veranderende agrarische sector staan we voor de 
mooie uitdaging om met de natuur samen te gaan werken in 
plaats van deze te gebruiken: natuurinclusief ondernemen.  
Ik denk dat natte teelten hier uitkomst in kunnen bieden, ook 
in de transitie van het landelijk gebied. Als we in gebieden als 
De Peel willen blijven ondernemen als agrariër, dan zullen we 
moeten nadenken over nieuwe richtingen en innovatie. Dat geldt 
ook voor de wateropgaven die we hebben in ons land. Deze 
natte teelten kunnen oplossingen bieden voor die verschillende 
opgaven. Het is heel interessant om hiermee bezig te zijn. Het 
is best nieuw allemaal en je moet er mensen in meenemen maar 
ik geloof dat hier toekomst in zit. Zeker hier rondom De Peel, 
waar het nat is, past deze teelt heel goed. We zorgen ermee voor 
de natuur en het biedt alternatieven voor een deel van de huidige 
veehouderij en akkerbouw.”

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
TOEKOMST LANDELIJK GEBIED 
Hoe ik de toekomst zie van het landelijk gebied in De Peel? Er 
gaan een aantal agrarische bedrijven stoppen, alleen al omdat 
er vaak geen opvolging is. Maar we kunnen wel blijven onder -
nemen, al is het op een andere, natuurinclusieve manier. In een 
mix van veehouders, natte teelten en andere zaken. Het is aan 
de ondernemers die in De Peel willen blijven om na te denken 
over nieuwe toepassingen en nieuwe manieren om dit gebied 
zo mooi te houden binnen de opgaven die er liggen. Dat kunnen 
we ook doen samen met andere partijen als waterschappen en 
Staatsbosbeheer. Ik geloof dat we samen heel ver kunnen komen.” 

‘Als we in gebieden als De Peel willen blijven 
ondernemen als agrariër, dan zullen we moeten 
nadenken over nieuwe richtingen en innovatie.’ 
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Lees meer over de onderwerpen op deze pagina  :  
1. hhttps://static.metropoolregioeindhoven.nl/assets/Themas/20210111-Streefbeeld-lagebied-

MRE-2020-VASTGESTELD-21-gemraden.pdf 

2. https://metropoolregioeindhoven.nl/actueel/ons-nieuws/de-metropoolregio-smaakt-naar-meer

Kerngebied NOVI De Peel 

Uitwerkingsgebied NOVI De Peel

Zuidoost-Brabant

Noordoost-Brabant

Noord-Limburg

Midden-Limburg

Brabants Programma  
Landelijk Gebied (BPLG) en  
Novex-gebied De Peel  
 
In ons landelijk gebied staan we voor grote opgaven  
op het gebied van natuur, water en klimaat. Daarnaast 
willen we de landbouw een duurzaam en levensvatbaar 
perspectief bieden. Om dit te realiseren maken het Rĳk,  
de provincies Brabant en Limburg, waterschappen en de 
regio’s Zuidoost-Brabant, Noordoost-Brabant en Noord- 
en Midden-Limburg een gebiedsplan.  
Onze regio is betrokken bij NOVEX De Peel. Opgaven 
concentreren zich in het Peelgebied, maar hebben betrek -
king op onze hele regio. NOVEX staat voor Nationale 
Omgevingsvisie Extra. De samenwerkende overheden 
maken een ontwikkelperspectief, een uitvoeringsagenda 
en een regionale investeringsagenda. Centrale doelen zĳn:  
 
n De leefbaarheid en economische vitaliteit verbeteren.   
n Een toekomstbestendige, gezonde en natuurlĳke 

leefomgeving. 
n Werken als één overheid voor integrale afwegingen  

op basis van een gedeeld toekomstbeeld. 
 
Het BPLG en NOVEX De Peel hangen nauw met elkaar 
samen en worden in samenhang met elkaar ontwikkeld.  
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Vorm geven aan de voedseltransitie   
 
Voedselproductie, -verwerking en -consumptie lopen als 
rode draden door onze regio en verbinden stedelĳk en 
landelĳk gebied. We kunnen met de aanwezige expertise 
en capaciteit efficiënt grote hoeveelheden voedsel 
produ ceren en verwerken. Tegelijkertijd liggen er forse 
uitdagingen op het gebied van milieu en klimaat en is er 
een groeiende behoefte aan voldoende, gezond en duur -
zaam geproduceerd voedsel.  
Als MRE zien we het als onze gezamenlĳke verantwoorde -
lĳk heid om die uitdagingen aan te pakken. Het huidige 
voedselsysteem is niet langer houdbaar. Wat kunnen we 
als samenwerkende gemeenten doen om de voedsel -
transitie te versnellen? Kan een regionale voedselstrategie 
daarbĳ helpen? Hoe kunnen we de aanwezige innovatie -
kracht en het DNA op het gebied van agro- en foodtech 
benutten? Om antwoorden te krijgen op die vragen, 
schreven Het Pon & Telos en BRO een essay in opdracht 
van de MRE met als titel ‘De Metropoolregio smaakt 
naar meer! - Vormgeven aan de voedseltransitie in Zuid -
oost-Brabant.’ Dit essay verkent de meerwaarde van een 
voedsel strategie voor onze regio. De komende tĳd geven 
we vervolg aan de inzichten uit het essay door het ont wik -
kelen van een regionale voedselstrategie.  
 
 
 
 

L
A
N

D
E
L
IJ

k
 G

E
B

IE
D

‘De verstedelijkingsslag die 
de regio moet maken, de 
schaalsprong, kunnen we 
niet realiseren zonder een 
gezond en leefbaar landelijk 
gebied’. Fons d’Haens
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De Metropoolregio Eindhoven is een intergemeentelĳk samenwerkings -
verband op basis van de Wet gemeenschappelijke regelingen. De 
organisatie omvat twee dienstonderdelen. De een draagt dezelfde naam, 
MRE, de ander is het Regionaal Historisch Centrum Eindhoven (RHCe).  
Van de laatste heeft het Algemeen Bestuur Metropoolregio het dagelĳks 
bestuur aangaande inhoudelĳke taken gedelegeerd aan de Bestuurs -
commissie RHCe, betreffende financiën, personeel etc. aan het Dagelĳks 
Bestuur MRE.   
Diverse wet- en regelgeving draagt taken op aan gemeenten. De uitvoering van 
een deel van die taken, waaronder toezicht op gemeentelijk informatie -
management en het beheer van informatie (onder meer in een E-depot), is door 
20 gemeenten in Zuidoost-Brabant opgedragen aan het RHCe. Daarnaast heeft 
het RHCe taken aangaande regionaal erfgoed en cultuurhistorie, en worden 
diensten verleend aan gemeenten, intergemeentelijke samenwerkingsverbanden, 
publiek en erfgoedpartners. Voor o.a. taken en de organisatiestructuur zie de 
website van het RHCe. 
  
Anno 2023 is het RHCe een professionele organisatie, die grotendeels digitaal 
werkt, en waarvan de dienstverlening aan gemeenten en publiek is afgeleid van 
wettelijke en andere verplichtingen. De personele bezetting omvat vooral jonge 
professionals; onder andere is er een sterk ontwikkelde communicatiefunctie.  
Het RHCe beweegt toe naar een kenniscentrum op het snijvlak van (digitaal) 
informatiemanagement en archivistiek. De organisatie is de grootste wat betreft 
het aantal ‘bediende’ gemeenten op dit terrein in Nederland, en koploper op het 
gebied van digitale informatievoorziening.  
Van invloed op de wisselwerking tussen een kenniscentrum als het RHCe en 
diens omgeving is vooral ook de huidige trend van toenemende digitalisering. 
Informatie wordt daardoor steeds meer transparant en burgers worden mondiger. 
Dit leidt ertoe dat een organisatie als het RHCe steeds relevanter wordt, en een 
steeds aantrekkelijker partner is van gemeenten, intergemeentelijke samen -
werkings verbanden, burgers en erfgoedpartners. Want het RHCe stelt informatie 
raadpleegbaar, adviseert en ondersteunt.  
 
De bovengenoemde ontwikkeling heeft plaatsgevonden onder verantwoordelijk -
heid van de bovengenoemde Bestuurscommissie. Samen met de medewerkers 
heeft de Commissie een kwaliteitsimpuls gegeven aan het RHCe. Dat is een 
prestatie van formaat, die ook op deze plaats genoemd mag worden. Met krachtige 
BC-leden en een professionele bezetting werkt het RHCe toekomstbestendig aan 
verdere innovatieve ontwikkelingen op het gebied van archivistiek en digitaal 
informatiemanagement. 

Het RHCe: 
informatiemakelaar

Het Regionaal Historisch  
Centrum Eindhoven (RHCe) 
Raiffeisenstraat 18 
5611 CH Eindhoven 
T: 040 264 99 40 
info@rhc-eindhoven.nl 
www.rhc-eindhoven.nl

De Bestuurscommissie - V.l.n.r. Anke van Extel-van Katwĳk, Mieke Verhees, 
Jan Boersma, Marita van Lierop, Jan de Bruĳn, Davy Jansen, Frank van der 
Meĳden (voorzitter) en Hendrik Noppen (directeur). 

Een sterke regio met behoud van het kenmerkende 
innovatieve Brainport- profiel en een stabiele 
sociale basis en vitale leefomgeving voor al onze 
inwoners. Dát is de ambitie van de MRE. Van 
Bladel tot Nuenen en van Eindhoven tot Deurne: 
samen werken we aan onze mooie regio en maken 
we dromen en ambities waar. 

Facebook 
Regionaal Historisch Centrum Eindhoven (RHCe)

Instagram 
RHCEindhoven

Linkedin 
Regionaal Historisch Centrum Eindhoven

Twitter 
@RHCEindhoven
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Ondermeer burgmeester Herman Witte (wijzend, met 
bril, midden) en wethouder Gerard van der Kruijs 
(wĳzend, met bril, rechts) bekĳken het uitzicht vanaf het 
stadhuis in Eindhoven – 1968. Fotograaf: Noud Swinkels.

 
Overstroming van de Aa in Helmond, op de Hoogeindsestraat (ook 
Oliemolen genoemd). Gezien in de richting van de Buiten Parallelweg. 
Links de fabriek van N.V. Piet de Wit (later HaTeMa of H.T.M.) – 1925.

 
   Wethouder Braam met de aannemer  
boven op de steiger bĳ de nieuwe beton- 
fabriek in aanbouw, in Son - 1956.

 
De bouw van de stenen beltmolen  
in Someren - 1898.

 
Het twaalfuurtje: ouderwets lunchen bĳ 
de hoogkar op het veld - 1910- 1930.

De opbrengst van het proefveld mangel wortelen van 
Johannes Wĳlaars op de Schans in Someren - 1914-1915. 

 
Geconcentreerd aan de slag op de 
Philips Bedrĳfsschool - 1930-1935. 
Foto: Koninklĳke Philips N.V. / Philips 
Company Archives.

Veranderend landschap: het schoffelen van de 
aardappelvelden met op de achtergrond de 
glasfabriek van Philips - circa 1920. Foto: Koninklĳke 
Philips N.V. / Philips Company Archives.

Inbedrĳfstelling van elektri citeits -
net PNEM door de burgemeester 
in Bladel, Mr. Panken – 1930. 
Fotopersbureau Het Zuiden.

 
Vĳf kinderen in het korenveld, nu een zĳstraat 
van de Boschdĳk in Eindhoven - 1943.

 
Strohulzenfabriek Wilhelmina aan de  
Dorpsstraat in Someren, met uiterst links 
de eigenaar Jan Bakermans – 1914. 
Fotograaf, uitgever: Berkers-Verbunt.

     
De Agglomeratieraad bĳeen in het gemeentehuis 
van Best – 1974. Fotograaf: Noud Swinkels.

 
Boerderĳ  
‘Peerkes hut’  
in Veldhoven -  
1906-1913.

Panorama van de wegwerkzaamheden aan het 18 Septemberplein 
in Eindhoven, met op de achtergrond het station. Gezien vanaf het 
gebouw van woonwinkel Lodewĳks – 1955. Fotograaf: Renes.

 
VIPRE bussen staan klaar voor het vervoer van Philips -
personeel, Beukenlaan, Strĳp Eindhoven - 1956-1960.  
Foto: Koninklĳke Philips N.V. / Philips Company Archives.

Bouwen aan een leefbare stad. Nieuwe vervoersmiddelen ontwikkelen en 
innovatieve bedrijven groot maken. Keihard werken. De juiste balans vinden 
tussen stedelijk en landelijk gebied. Werken aan een passend 
elektriciteitsnet en aandacht voor het welzijn van inwoners van de regio. De 
opgaven waar we vandaag voor staan, zijn van alle tijden. Samen maken we 
onze regio al honderden jaren lang tot een succesvolle, bijzondere plek om 
te leven, wonen en werken. Daar getuigt deze serie oude foto’s van, uit het 
archief van het Regionaal Historisch Centrum Eindhoven. 

Foto’s van vroeger, 
activiteiten van nu

Werkgroep van steden bouw -
kundige- en verkeersadviseurs 
van de Agglomeratie Eindhoven.  
Fotograaf: Noud Swinkels.

 
Philipspersoneel gaat naar huis - 1960-1970.

 
Eindhovenaar N. Schelling (rechts) en  
L. Jansen bouwen een plastic auto – 1961.  
Foto: Studio Visie F. Van Mierlo.
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Stef Luijten | voorzitter portefeuillehoudersoverleg energietransitie

Doelen bereiken in extreme 
omstandigheden

42
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Top 3 uit de opgave Toekomstbestendig 
energiesysteem voor de komende jaren: 
 
n Stap voor stap overgaan op duurzame energie. 
n Werken naar minimaal 55% minder CO2-

uitstoot in 2030 dan in 1990. 
n In die transitie onze energievoorziening 

robuust en betrouwbaar houden door de 
toepassing van innovaties.

‘We gaan  
aan de slag 
met de doelen 
uit de RES.’

Stap voor stap overgaan op duurzame energie, het bereiken 
van minimaal 55% minder CO2-uitstoot in 2030 ten opzichte 
van 1990 en in die transitie de energievoorziening robuust 
en betrouwbaar houden door innovaties. Dat zĳn de hoofd -
opgaven waar de Metropoolregio Eindhoven aan werkt 
binnen het programma energietransitie. Met als doel: een 
toekomstbestendig energiesysteem in de regio. Een gesprek 
met Stef Luĳten, wethouder in Bergeĳk en voorzitter van het 
portefeuillehoudersoverleg (poho) energietransitie.   
 
Terugkijkend: wat is er de afgelopen jaren bereikt 
binnen het programma energietransitie?   
“De Regionale Energie Strategie (RES 1.0) is een belangrijke 
mijlpaal. Daarin hebben we doelstellingen geformuleerd voor de 
energietransitie in de regio. De wethouders van de 21 gemeenten, 
de gemeenteraden, de provincie, de waterschappen en Enexis 
hebben daaraan bijgedragen. De samenwerking loopt goed. 
Van de grote stad tot de kleinere gemeenten: we gaan voor die 
energietransitie, lokaal én gezamenlijk.”  
 
 
 
 
 
 
 
Wat gaan we in de MRE doen binnen het programma 
energietransitie de komende vier jaar? 
“We gaan echt aan de slag met de doelen uit de RES. Uitvoeren, 
monitoren en bijsturen. Daarvoor hebben we als regio een Samen -
werkings- en uitvoeringsprogramma RES opgesteld. Grootschalige 
opwek is een belangrijk doel: we dragen in 2030 2 terrawattuur 
aan duurzame energie bij aan het Klimaatakkoord. Dat doen we 
met windturbines en zonneweides en warmtenetten. Voordat 
we daar zijn, moeten we ruimtelijke procedures doorlopen.  
Iets waar de ene gemeente meer ervaring mee heeft  
dan de andere. We kunnen elkaar daarbij helpen.” 
 

“In de uitvoering van de RES moeten we ook rekening houden met 
‘nieuwe’ dingen die op ons afkomen. Denk aan de netcongestie: 
op een aantal plekken in de regio raken de elektriciteitsnetten 
vol en zijn ze niet groot genoeg om de ambities van de regio bij 
te houden. Ook hebben we te maken met stijgende energieprijzen. 
Een ander probleem is het tekort aan technische mensen op de 
arbeidsmarkt. Het is een hele uitdaging om de RES goed uit te 
voeren én oplossingen te zoeken voor die kwesties. Zo werken 
we aan pilots voor Energy Hubs op enkele van onze bedrijven -
terreinen en zorgen we ervoor dat inwoners die energiearmoede 
ervaren, geld ontvangen van de overheid en ondersteunen we 
bij het isoleren van huizen. Met het project De Groene Zone 
isoleren bijvoorbeeld helpen we als gezamenlijke gemeenten 
inwoners met het isoleren van hun woningen.” 

> 
 

 
 

‘Van de grote stad tot de kleinere gemeenten: 
we gaan echt voor de energietransitie, lokaal 
én gezamenlijk.’

Het zonnepark in Budel-Dorplein beslaat 60 hectare en telt 155.000 panelen
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 Energy Hub biedt uitkomst voor 
Kempisch Bedrijvenpark 

Remco Bosma en Marco van Geel | Energy Hub Bladel
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Wat is er nodig om de doelstellingen uit de RES  
te bereiken? 
“De regio maakt een schaalsprong en die moeten we wel bij -
houden, ook met elektriciteitsnetten en beschikbare (duurzame) 
energie. Blijven investeren en als gemeenten zelf naar oplossingen 
zoeken is hard nodig. Veel zaken die we nu aan de hand hebben 
zijn nieuw voor gemeenten, maar we moeten er wel gewoon 
mee aan de slag. Dat doen we gelukkig ook samen met waarde -
volle partners als projectbureaus met ervaring in virtuele net -
werken, partijen die ons kunnen helpen met onafhankelijke 
Milieu Effect Rapportages, met innovaties, bedrijven in de regio, 
Enexis en Tennet. Zonder hen kunnen we de problemen niet 
oplossen. Voor ons als bestuurders ligt er een belangrijke taak 
om al die partijen te verbinden en samen te brengen.”  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Wat zijn jouw persoonlijke doelen voor de   
komende tijd? 
“Ik ben een verbinder en wil met mijn kennis en ervaring op dit 
programma zoveel mogelijk mensen adviseren en meenemen in 
onze doelstellingen. Het is belangrijk dat we van elkaar leren en 
vooral ook samen deze grote opgaven binnen de energietransitie 
oppakken. Ik ben er trots op dat ik de komende tijd een rol heb 
bij het verbinden en samenwerken in onze RES-regio.”  n 

 

Samenwerkingsakkoord  
2023-2026 
 
Een toekomstbestendig energiesysteem –  
de highlights 
 
n Inzetten op energiebesparing en stap voor 

stap overgaan op duurzame energie. 
n In 2030 minimaal 55% minder CO2 uitstoten 

dan in 1990, zoals ook landelĳk is 
afgesproken. 

n Tegelĳkertĳd een robuust en betrouwbaar 
energiesysteem behouden. 

n Ontwikkelen van duurzame opwekking van 
energie op daken en in zoekgebieden.  

n Inzicht creëren in hoe het energiesysteem 
(elektriciteits- en gasnetwerk) er in 2050 voor 
de regio uit zal zien met toepassing van 
nieuwe technologieën en innovaties. 

n Besparing en verduurzaming van 
energieverbruik in onze gebouwen. 

n Bepalen van de inzet van verschillende 
warmtebronnen voor de verwarming van onze 
gebouwen. 

Stel je voor: je legt als bedrĳf je hele dak vol zonnepanelen, 
maar je kunt niets op het elektriciteitsnet terugleveren. 
Of je wil uitbreiden, maar krijgt geen stroomaansluiting 
voor je nieuwe bedrĳfspand. De reden: netcongestie. Die 
problemen spelen onder meer op het Kempisch Bedrĳven -
park (KBP) in Bladel. Om tot oplossingen te komen en het net 
minder te belasten, werken de bedrĳven op het KBP samen 
met de gemeente Bladel, de andere Kempengemeenten, 
Enexis en Brainport Development aan de realisatie van een 
Energy Hub.  
 
Een Energy Hub is een lokaal energienetwerk dat bedrijven minder 
afhankelijk maakt van de op dit moment beperkte capaciteit 
van het elektriciteitsnetwerk. Binnen zo’n hub maak je optimaal 
gebruik van lokale duurzame energie en zorg je voor balans 
tussen opwek, opslag en het verbruik van energie. Bedrijven die 
een deel van de energie die ze opwekken niet gebruiken, leveren 
die aan andere bedrijven in de buurt, bijvoorbeeld. Of je slaat 
energie voor een later moment op in grote batterijen. Ook stem 
je als bedrijven onderling af op welke momenten van de dag of 
jaar je de meeste stroom nodig hebt, zodat je samen een logische 
verdeling kunt maken in gebruiksmomenten. Ook voor het KBP 
worden dit soort zaken nu in kaart gebracht en uitgedacht. 
Het past in de ambities die de Kempengemeenten en de daar 
gevestigde bedrijven hebben in de verduurzaming van bedrijven -
terreinen en de opwek van groene energie.  
 
HANDEN INEEN 
“Door de netcongestie in de Kempen hebben we een tekort aan 
capaciteit op het elektriciteitsnet”, vertelt Remco Bosma, voor -
malig burgemeester van Bladel en toen ook voorzitter van het 
Kempisch Bedrijvenpark. “Niet alleen op het KBP, ook op de 
Waterlaat in Bergeijk. Dat staat onze ambities en de energie -
transitie in de weg, en het is slecht voor het vestigingsklimaat. 
Daarom hebben we als gemeenten, bedrijven en andere partijen 
de handen ineengeslagen. Het is gemakkelijk om tegen de energie -
bedrijven te zeggen: lossen jullie het maar op. Wij hebben juist 
gedacht: hoe kunnen we deze bedreiging omzetten in een kans?”  
 

HAALBAARHEID 
Het Kempisch Bedrijvenpark heeft alles in zich om een Energy 
Hub succesvol te maken. Dat blijkt ook uit het onderzoek dat 
Firan uitvoerde naar de haalbaarheid. Met energiescans is de 
opwek en het gebruik van energie in kaart gebracht en zijn knel -
punten bekeken. Met die gegevens werken de partijen nu verder 
aan de daadwerkelijke ontwikkeling van de Energy Hub. Wind -
molens, zonnepanelen, opslag van energie in batterijen en auto’s 
laten rijden op waterstof, met een batterij waarin energie op -
geslagen wordt, zijn oplossingen die een plek krijgen. Marco van 
Geel, CEO van de VGI Groep, is blij met de plannen. “Wij hebben 
ons vol overtuiging gevestigd op het KBP, maar de moed zakte 
ons wel even in de schoenen toen bleek dat er zoveel problemen 
zijn rond de elektriciteitsvoorziening. Investeren in zonne -
panelen en niet kunnen terugleveren en geen aansluiting krijgen 
voor de uitbreiding die we willen realiseren: dat was een bittere 
pil. Er moest iets gebeuren. We zijn dan ook erg betrokken bij 
de ontwikkeling van de Energy Hub, net als de gemeente. De 
toekomst ziet er nu zonniger uit en daar zijn we erg blij mee.” 

Marco van Geel (links) 
in geprek met Remco 
Bosma. 

‘Iedereen in de regio is aan de slag  
met de energietransitie en met de RES.  
Elke gemeente in zijn eigen tempo.  
We pakken samen dingen op, in subregio’s 
en als MRE als geheel. We moeten blijven 
communiceren, óók met onze inwoners,  
om onze doelstellingen te kunnen behalen.’  

 
Ijzerbrandstofinstallatie op transport



De heksenboom 
 
Deze boom in Bladel won de titel ‘Boom 
van het jaar’ na een spannende landelĳke 
competitie. De Heksenboom won toen van 
de nummer 2, de Rotter damse Lĳnbaan -
plataan. Het hele verhaal van de boom en 
de legende van de heks Zwarte Kaat, is 
hier te lezen: 
 
https://www.visitbladel.nl/nl/locaties-
overzicht/3836542341/de-heksenboom 
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De Regionale Energiestrategie (RES) 
 
De energietransitie is de overgang van energie uit fossiele 
brandstoffen zoals gas en steenkolen naar volledig groene 
energie (uit bĳvoorbeeld zon en wind). In de Klimaatwet 
staat dat in 2050 de uitstoot van CO2 met 95% verminderd 
moet zĳn. Als tussenstap zullen we uiterlĳk in 2030 55% 
minder CO2 uitstoten dan in 1990.  
Als regio laten wĳ in onze Regionale Energie Strategie, de 
RES, aan het Rĳk zien hoe en in welke mate wĳ bĳdragen 
aan de afspraken in het Klimaat akkoord. In de RES staan 
afspraken over de opwekking van duurzame elektriciteit, 
de warmtetransitie in de gebouwde omgeving en de 
opslag en energie-infrastructuur die daarvoor nodig is. 
Belangrĳke onderdelen van de RES zĳn de ontwikkeling 
van aanpakken om energie te besparen, de inventarisatie 
van mogelĳke locaties voor (grootschalige) projecten voor 
opwekking van energie uit zon en wind en de inventari -
satie van de vraag naar warmte en het aanbod aan duur -
zame warmtebronnen.  
De komende tĳd komt het aan op uitvoering en realisatie 
van de ambities uit de RES. Daarvoor hebben we als 
regio een Samenwerkings- en uitvoerings programma RES 
opgesteld, met daarin de volgende uitgangspunten:  
 
1. Uitvoering staat voorop, in wisselende coalities en 

met lokaal eigenaarschap. 
2. Regionaal zorgen we voor verbinding, kennisdeling 

en monitoring. 
3. We maken strategische afspraken op regionaal 

niveau waar dat van meerwaarde is. 
 
De RES wordt uitgevoerd door de 21 gemeenten,  
Water schappen Aa en Maas en De Dommel, de Provincie 
Noord-Brabant en Enexis netbeheer.  
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Brainport Smart District 
 
In de Helmondse wijk Brandevoort komt een nieuwe, 
bĳzondere wĳk tot leven: Brainport Smart District. Een 
slimme wĳk die onze planeet niet verder belast, vervuilt 
of uitput. Bewoners spelen zelf een centrale rol bĳ de 
ontwikkeling van hun eigen leefomgeving.  
Dit nieuwe deel van Brandevoort fungeert als ‘living lab’ 
voor de ontwikkeling en het testen van nieuwe producten, 
diensten en systemen. Wat zo uniek is aan de wĳk is dat 
het geen optelsom is van ‘losse’ smart city-onderdelen, 
maar dat de omgeving vanaf het begin is ontworpen in 
samenhang met nieuwe inzichten en technologie op het 
gebied van vervoer, gezondheid, energieopwekking- 
en opslag, participatie, data, infrastructuur en circulair 
bouwen.  
Partners in de realisatie van BSD zĳn Gemeente Helmond, 
Provincie Noord-Brabant, Brainport Development, 
Tilburg University en de TU/e. In het prille begin van BSD 
ontving de stichting subsidie vanuit het Stimulerings -
fonds van de MRE.  
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Lees meer over de onderwerpen op deze pagina  :  
2. www.energieregiomre.nl 

1. www.brainportsmartdistrict.nl

Stuurgroep RES



Top 3 uit de opgave Veerkrachtig economisch 
systeem voor de komende jaren:  
n Doorontwikkeling van de mainportstatus. 
n Versterken van het vestigingsklimaat.  
n Werken aan een toekomstbestendig en robuust 

economisch ecosysteem. 
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Stijn Steenbakkers | voorzitter portefeuillehoudersoverleg economie
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‘We zijn succesvol  
als we samenwerken’

Het doorontwikkelen van de mainportstatus, het versterken 
van het vestigingsklimaat en het realiseren van een toe -
komst   bestendig en robuust economisch ecosysteem. Dat 
zĳn de hoofdopgaven waar de Metropoolregio Eindhoven 
aan werkt binnen het programma economie. Met als doel: 
een veerkrachtig economisch systeem in de regio. Stijn 
Steenbakkers, wethouder in Eindhoven, is voorzitter van 
het portefeuillehoudersoverleg (poho) economie waarin 
21 wethouders economie samenwerken. Hĳ kĳkt terug en 
vooral: vooruit. 
 
Terugkijkend: wat is er de afgelopen jaren bereikt 
binnen het programma economie?  
“Ontzettend veel. We hebben als poho economie meer 
gerealiseerd dan we vooraf planden; de Regiodeal, meerjaren -
financiering voor Brainport, het coronaherstelfonds voor het 
MKB en de eerste aanzet voor het inmiddels breed gedragen 
thema brede welvaart. Het meest trots ben ik op het feit dat we 
als regio de samenwerking met het Rijk nog verder hebben 
verstevigd in een BO Brainport. Een bestuurlijk overleg met de 
kern van het kabinet waar ik namens de 21 gemeenten aan tafel 
mag zitten samen met de gedeputeerde Martijn van Gruijthuijsen 
en Paul van Nunen van Brainport Development. Daarmee hebben 
we in 2022 een eerste, waanzinnig mooi succes gerealiseerd: 
de 1,59 miljard euro uit de BO MIRT (Bestuurlijk Overleg Meer -
jaren programma Infrastructuur, Ruimte en Transport) die onze 
kant op komt. Het is de grootste deal die op ruimtelijk gebied 
ooit met deze regio is gesloten en dat hebben we door samen -
werking met heel de regio voor elkaar gekregen. Een succes van 
en voor ons allemaal.” 
 
Wat gaan we de komende jaren merken van die 
gelden uit het BO-MIRT? 
“Je gaat de regio Brainport Eindhoven echt zien veranderen. 
Met de gebiedsontwikkeling Eindhoven Internationale KnoopXL, 
mobiliteithubs en snelfietspaden in de hele regio, een nieuw 
busstation in Eindhoven, de verbreding van de A58 tussen 
Tilburg-Oirschot en Eindhoven, een OV-traject tussen Eindhoven 
Centraal, de High Tech Campus en de ASML Campus in 

Veldhoven. Ingrepen die ervoor zorgen dat het minder knelt op 
het gebied van bereikbaarheid, woningen en mobiliteit.”  
 
Wat gaan we in de MRE doen binnen het programma 
economie de komende vier jaar? 
“Het belangrijkste overleg hierin is het BO Brainport. Daar stellen 
Rijk en regio de strategische agenda vast, met daarin drie grote 
pijlers. De eerste is economie, internationale waardenketens 
en innovatie. De tweede gaat over talent; de knappe koppen 
en gouden handen die we hard nodig hebben om al het werk te 
doen in onze succesvolle regio. De derde gaat over de fysieke 
leefomgeving; wonen, bereikbaarheid, voorzieningen.” 

>  
 

 

‘Je gaat de  
regio Brainport 
Eindhoven echt 
zien veranderen 
de komende  
jaren.’

High Tech Campus, Eindhoven

TU/e Nanolab  
cleanroom



‘We gaan onze ‘kraamkamers van innovatie’, 
de campussen, verder versterken. Net als een 
aantal sleutel technologieën zoals fotonica, 3D-
printing en batterijen. Start-ups en innovatie 
blijven we aanjagen en onder steunen met het 
Stimulerings fonds.’ 
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‘Als je alleen focust op je eigen 
succes, faalt de totaalsom’ 

Frank Smulders | CEO AAE
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‘We kunnen de  
grote economische  
groei in de regio alleen 
aan als we breder denken, 
samenwerken én zelf 
initiatieven ontwikkelen 
en de regie nemen.’

Samenwerkingsakkoord 2023-2026 
 

Een veerkrachtig economisch systeem –  
de highlights 
 
n Doorontwikkeling van de mainportstatus. Door 

lokale en subregionale economieën in onze regio  
te versterken en te verbinden met de strategische 
agenda van Brainport.  

n De overheidssamenwerking verbinden met de  
Triple Helix samenwerking in onze regio (bedrĳven, 
kennisinstellingen en overheid). 

n Versterken van de economische weerbaarheid van 
de regio op langere termijn, zodat ook ‘de eco -
systemen van de toekomst’ zich kunnen ontwikkelen.  

n Versterken van het vestigingsklimaat in de regio door 
het beschikbaar houden en maken van kwalitatief 
hoogwaardige bedrĳventerreinen voor de verschil -
lende economische sectoren in de regio. 

n Lobby voor meer experimenteerruimte en ruimte 
voor innovatieve concepten.  

n Stimuleren en faciliteren van nieuwe economische 
dragers in het landelĳk gebied. 

n Het stimuleren van innovatieve ecosystemen  
en ketenwerking van het bedrijfsleven vanuit het 
Stimuleringsfonds. 

Het is ‘één van die typische familiebedrijven in de regio’, 
zegt CEO Frank Mulders over AAE in Helmond. Het bedrĳf 
in grensverleggende high tech machinebouw voor (inter -
nationale) klanten is het levend voorbeeld van de groei 
die bedrijven in de regio doormaken. In vijf jaar tijd ging 
AAE van 175 naar 500 medewerkers en verviervoudigde 
de omzet. Wat doet die groei met een bedrijf en wat is er 
volgens Frank nodig om de regio succesvol naar de volgende 
stap te brengen? 
 
“Ons bedrijf is altijd onderdeel geweest van het ecosysteem 
dat Brainport is en we voelen ons zeer betrokken bij de regio. 
We vinden het gaaf om de wereld mooier te maken met onze 
techniek, die op de grens zit van wat mogelijk is. We maken onder 
meer hightech machines die gebruikt worden voor het bedrukken 
van legopoppetjes of injectiespuiten, systemen voor kanker- en 
Alzheimeronderzoek en zeer nauwkeurige modules voor bijvoor -
beeld ASML en Thermo Fisher. Met onze grensverleggende 
technologie de wereld een stukje mooier maken. Dat is wat ons 
drijft.” 
 
TECHNIEKCENTRUM BRAINPORT 
AAE groeit flink de laatste jaren: het bedrijf neemt gemiddeld 
zo’n tien nieuwe mensen per maand aan. Frank: “Gelukkig willen 
mensen graag bij ons werken, maar het is heel belangrijk om 
dat ook zo te houden. Ook het opleiden van de nieuwe generatie 
en zij-instromers heeft onze aandacht. We hebben Techniek -
centrum Brainport in Deurne mee opgericht: een samenwerking 
tussen ROC Ter Aa, Brainport Industries College en de Vereniging 
van Bedrijven TC|B. Bedrijfsleven en opleiding komt hier samen, 
ook onze mensen geven er les.” 
 
PRODUCTIVITEITSVERBETERING 
Voor Frank is dit een voorbeeld van ‘verder denken dan alleen 
je eigen bedrijf’. “De grote economische groei in de regio 
kunnen we alleen aan als je breder denkt, samenwerkt én zelf 
initiatieven ontwikkelt en de regie neemt. Zo zetten wij bijvoor -
beeld ook in op productiviteitsverbetering. Door nog meer te 
automatiseren, data science en AI in te zetten kun je zulke grote 
stappen maken. Je wordt competitiever, kunt nog meer realiseren 
met de huidige arbeidskrachten en je hebt minder vierkante 
meters nodig voor je bedrijf. Ik wil andere bedrijven inspireren 
ook na te denken over dit soort denkrichtingen. Zorg dat je 
organisatie, en jijzelf als leider, met de tijd meegaat.” 

GROTER GEHEEL 
Dat geldt ook voor de gemeenten binnen de MRE, vindt Frank. 
Wat hem betreft mag de bereidheid van de afzonderlijke 21 
gemeenten om écht onderdeel te zijn van het grotere geheel 
nog groter. “De gemeenten binnen de MRE doen het goed. Maar 
als je je vooral blijft focussen op je eigen successen binnen je 
eigen gemeente, dan faalt de totaalsom. We zijn allemaal trots op 
onze regio maar ik denk dat gemeenten zichzelf steeds moeten 
blijven afvragen; wat is míj́n rol daarin? Wat draag ik bij aan dat 
succes? Als je dat eens goed beziet, kun je nog veel meer doen.” 
 
JUISTE RANDVOORWAARDEN 
Wat betreft de ondersteuning die Frank verwacht van gemeenten, 
denkt hij aan bijvoorbeeld industrieterreinen en uitbreidings -
mogelijkheden die nog beter kunnen. “Behalve uitbreiden in 
vierkante meters om je heen, kun je ook de hoogte in. We zijn 
als MRE-gemeenten nog te voorzichtig om daar gemeenschap -
pelijk stelling in te nemen. En blijf als overheid de juiste 
randvoorwaarden scheppen voor bedrijven. Alleen dan komt 
onze regio en onze economie verder.” 

Techniek Centrum Brainport, Deurne

“Wat we hardcore doen op economie? Investeren in onze ‘kraam -
kamers van innovatie’: de campussen. Daarnaast het versterken 
van een aantal sleuteltechnologieën, zoals fotonica, 3D-printing 
batterijen et cetera. Verder willen we start-ups en innovatie 
van onderop blijven aanjagen vanuit het Stimuleringsfonds. 
En tenslotte moeten we zorgen dat ons vestigingsklimaat goed 
en aantrekkelijk blijft voor onze inwoners en ondernemers. 
Aandacht voor brede welvaart dus, juíst ook in de schaalsprong 
die we moeten maken. Het is belangrijk om goed in beeld te 
brengen wat we nodig hebben aan (maatschappelijke) voor -
zieningen en hoeveel. Zo kunnen we gericht aan de slag en 
de voorzieningen laten meegroeien met de schaalsprong de 
komende jaren. Het poho economie is de plek waar veel van deze 
ontwikkelingen bij elkaar komen.” 
 
Waarom is samenwerking als 21 gemeenten bij  
dit alles belangrijk, en welke partijen spelen nog 
meer een rol?  
“We kunnen deze grote opgaven onmogelijk alleen als stad of 
aparte gemeente realiseren. We hebben elkaar nodig en moeten 
naar Den Haag en Brussel met één mond spreken. Dán krijg je 
zaken voor elkaar, dat zie je wel aan de BO MIRT-gelden. Andere 
enorm belangrijke partijen zijn de kennisinstellingen zoals 
Fontys, Summa, ROC ter AA en de TU/e, het bedrijfsleven en 
Brainport Development, de provincie en de Rijksoverheid.  
We zijn succesvol als we samenwerken. Ik vind het een eer dat 
ik de komende jaren verder mag als voorzitter van het poho 
economie en zo kan bijdragen aan de grote opgaven die voor 
ons liggen.”  n 
 

 

 
ASML, Veldhoven
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De basis van  
booming brainport

In een aantal houten barakken, weggestopt bij voormalig Philipsgebouw TQ-3 in 
Eindhoven, ligt de oorsprong van onze huidige Brainportregio. Daar werden in 
1984 namelijk de eerste voorzichtige stapjes van ASML gezet. Een hightechbedrijf 
dat in 2030 naar verwachting 70.000 directe en indirecte banen in de nabijheid 
creëert. Dat zijn ongeveer de inwonersaantallen van Valkenswaard en Veldhoven 
bij elkaar opgeteld. 
Waarom wij hier als Brainportregio hard op weg zijn om de eerste economie van 
Nederland te worden? Het is het simpele gevolg van onze Brabantse mentaliteit. 
Namelijk de gouden combinatie van chique bescheidenheid, aangeboren innovatie -
drang, gemotiveerd talent en ondertussen gewoon knetterhard werken. Én daarbij 
het inzicht dat je elkaar keihard nodig hebt om verder te komen. Want ASML is niks 
zonder voldoende huisartsen, supermarkten, onderwijzers en bouwvakkers in de 
directe omgeving. Zoals ik ook niks ben zonder mijn technicus, zonder de gastvrouw 
van het theater, zonder de ‘xccs’ die mijn site draaiende houden… helemaal niks. 
  
Die expansiedrang van ASML is inmiddels zelfs voelbaar in het kneuterige 
dorpje waar ik woon. Reden de stadse kakkers vroeger nog met een grote boog en 
toegeknepen neus om een agrarisch gezwel als Sterksel heen, tegenwoordig zijn wij 
zelfs verworden tot een enigszins hip toevluchtsoord. Namelijk heerlijk op afstand 
gelegen van de steeds verder uitdijende metropool Eindhoven, en tóch ruim binnen 
de Brainport-cirkel. Ideaal om je te vestigen dus. Zet je morsige tuinhuisje in 
Sterksel met lekkend asbest dak te koop als ‘hippe vrijstaande ecowoning met 
biodivers karakter’, en binnen een dag is het voor de hoofdprijs verkocht aan een 
wanhopig overbiedende ASML-medewerker. Ik vind dat een mooie ontwikkeling.  
Eerlijk? Het werd ook wel tijd dat er hier afscheid genomen werd van de generaties 
lang gecultiveerde inteelt-traditie. En die DNA-verdunning heeft uiteindelijk ook 
weer goed gedaan voor de leefbaarheid van ons dorp. De dorpswinkel wordt ineens 
weer levensvatbaar. Verenigingen worden gered door nieuwe verse aanwas. En 
misschien wel het allerbelangrijkste; er vestigen zich ‘nieuwe’ denkers en doeners. 
Die anders praten. En er anders uitzien. Met andere ideeën en idealen. Met (voor 
ons) revolutionaire initiatieven en met een maagdelijk enthousiasme om groots te 
denken. Niet geremd door de vastgeroeste drang naar achteromkijken. 
  
Daarom zou iedere school, iedere gemeenteraad en iedere heemkundekring een 
keer op excursie moeten naar ASML. En dan niet naar die kolossale klinische units 
langs de A67, maar naar de houten barakken nabij gebouw TQ-3. Verplicht kijken 
naar een vermolmd werkbankje en wat versleten bureaustoelen. “Kijk, daar in dat 
sneue houten keetje ligt de basis van booming Brainport. Als je hier door het 
raampje gluurt zie je daar nog de vergeelde poster van Samantha Fox aan de muur 
hangen.” En dan pas snap je écht dat je met ons Brabantse DNA héél ver kunt 
komen in de wereld. Door lef, talent, aanpakken en vooral door samenwerken. 
 
 
Rob Scheepers 

 
Eindhoven Airport

Het economisch ecosysteem  
van de regio 
 
Onze regio kent een sterk economisch ecosysteem (ook 
wel: het Brainport-ecosysteem). Hoe zit het ecosysteem 
in elkaar, en wat is de rol van de overheid daarin? 
 
In de Brainportregio kennen we een open systeem waarin 
grote internationaal opererende bedrĳven intensief samen -
werken met regionale bedrĳven en kennis- en onderwĳs -
instel lingen. Zĳ profiteren van elkaars apparatuur, diensten, 
mensen en kennis. Onze regionale kracht ligt in het ver -
binden van systemen en het toepassen van technologische 
kennis in toekomstbestendige businessmodellen. Ook 
hebben we een wereldwĳd erkende kennispositie op het 
gebied van sleuteltechnologieën, die zich snel ontwikkelen. 
Het innovatie-ecosysteem van Brainport is een kraamkamer 
van nieuwe technologieën en bedrĳvigheid. Start-ups zĳn 
succesvoller in deze regio.  
Een andere succesfactor van het Brainport-ecosysteem 
is het internationale perspectief en de sterke focus op 
export. We zijn een hybride regio: we beschikken over 
een breed netwerk van lokale toeleveranciers en klanten 
én we hebben intensieve connecties met andere regio’s 
in Nederland en ver daarbuiten. 
 

 
 
 
Wil een ecosysteem succesvol zijn, dan moeten alle 
bedrijven kunnen groeien. Wat is dan de rol van de 
overheid? Die is geen leider, maar een ‘voeder’ van het 
ecosysteem. Gemeenten, regio besturen, provincies, het 
Rĳk: zĳ moeten primair de ver ant woorde lĳkheid nemen 
voor de kwaliteit van de wet- en regel  geving en de 
fysieke infrastructuur. Faciliteren en stimu leren en verder 
vooral de vinger aan de pols houden.

Lees meer over dit onderwerp:   
1. https://metropoolregioeindhoven.nl/actueel/ons-nieuws/informatiebrief-

terugkoppeling-uitkomsten-bo-mirt 

2. https://www.techniekcentrumbrainport.nl/
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Raadstafel21:  
ambassadeurs van regionale 

samenwerking

Over je eigen (gemeente)grenzen heen kĳken en het belang 
van samenwerken in de regio benadrukken en zien. Dat is 
hard nodig willen we de grote opgaven in de regio goed 
kunnen vervullen, vinden Ton van Happen en Fatimzahra 
Chahim. Een gesprek met deze gedreven voorzitter en vice -
voorzitter van de Raadstafel21. Over ambassadeurschap en 
iets moois achterlaten voor de regio.   
 
De Raadstafel21 heeft een vaste plaats binnen de MRE. De 42 
raadsleden in het overlegplatform vervullen een belangrijke 
rol in de regionale samenwerking. Ton is al bijna negen jaar lid 
van de Raadstafel21, waarvan de laatste vier jaar voorzitter, 
Fatimzahra is de kersverse vicevoorzitter. “Ik zit in mijn tweede 
termijn als raadslid in Eindhoven en wist heel weinig van de 
Raadstafel21”, vertelt zij. “Dat is raar én jammer, want het is 
een belangrijke en waardevolle club. Ik zet me de komende tijd 
graag in om de Raadstafel21 nog beter te laten werken.” 
 
VERSNELLINGSOPGAVE 
Ambassadeurs van de regionale samenwerking binnen de 
gemeente raden, zo zien Fatimzahra en Ton de leden van de 
Raadstafel21. “Wat er in de regio gebeurt én staat te gebeuren 
de komende jaren is geen ver van je bed show, of iets dat alleen 
in de grote steden binnen de MRE op de agenda staat”, legt  
Ton uit. “We moeten het allemaal samen doen. We staan voor 
een enorme versnellingsopgave, waarvoor we een flinke pot 
met geld hebben gekregen vanuit Den Haag. De schaalsprong 
die we maken op het gebied van woningbouw, de arbeidsmarkt, 
mobiliteit en nog veel meer; die moeten we samen aanpakken. 
Juist daarom zijn onze leden zo belangrijk. Zij kunnen de ontwik -
kelingen in de regio agenderen binnen de raad, het college de 
gelegenheid geven terug te koppelen over wat er speelt binnen 
de MRE en zorgen voor een goede interactie tussen college en 
de gemeenteraad. Onze leden zijn onmisbare ambassadeurs.”  
 
 

BREDE WELVAART 
Fatimzahra hoopt dat er, mede door de inzet van de leden van 
de Raadstafel21, echt stappen gezet kunnen worden voor de 
brede welvaart in de regio. “We hebben samenwerking nodig 
om dingen te kunnen bereiken. Ik wil dat inwoners het hier 
goed hebben en zich fijn voelen. Ik hoop ontwikkelingen te gaan 
zien waar we trots op kunnen zijn. Als ik ooit iets anders ga 
doen en wegga uit de raad, wil ik iets achterlaten en niet alleen 
maar over dingen gepraat hebben zonder dat daar resultaten 
uitgekomen zijn.”  

Ton van Happen en Fatimzahra Chahim

 
ENTHOUSIASME 
Werk aan de winkel dus, voor de Raadstafel21. Dat kost tijd en 
energie voor de vaak toch al drukke raadsleden. Maar het 
enthousiasme dat Ton en Fatimzahra uitstralen, zien ze ook 
bij de leden van de Raadstafel21, vertellen ze. “De afgelopen 
maanden is ongeveer de helft van de leden vernieuwd. Allemaal 
willen ze zich volop inzetten. Er is veel animo voor het mee 
organiseren van de Metropoolconferenties en er zijn veel ideeën 
voor excursies en elkaar ontmoeten. Ook de gedrevenheid om 
de MRE binnen de eigen raden op de agenda te krijgen, is groot. 
Daar zijn we trots op.”  
 
PERFECTE COMBINATIE 
Ton en Fatimzahra hebben een duidelijke missie: ‘hun’ 
ambassadeurs zo goed mogelijk bij elkaar brengen, aansporen 
en ondersteunen, en de regionale samenwerking binnen de 
raden verder brengen. De twee vormen daarvoor een perfecte 
combinatie, denkt Fatimzahra. “Man-vrouw, oud-jong, stad-iets 
kleinere gemeente, verschillende persoonlijkheden. En allebei 
een groot hart voor de regio en samenwerking. We vullen elkaar 
goed aan en zetten ons voor honderd procent in.”  
Daarbij staat voor Ton ook de verbinding tussen de verschillende 
gemeenten binnen de MRE centraal: “Binnen de MRE moet  
de som meer zijn dan de optelsom van de individuele belangen. 
Kijk ook buiten je eigen gemeentegrenzen, dan bereiken we 
zoveel meer.” 

 

‘De gedrevenheid om de MRE 
binnen gemeenteraden op  
de agenda te krijgen, is groot. 
Daar zijn we trots op.’

Ton van Happen en 
Fatimzahra Chahim in 
gesprek.

 
 
De Raadstafel21 bestaat uit 42 leden: 2 raadsleden  
uit elke gemeente binnen de MRE. De groep komt  
4 keer per jaar bĳ elkaar en fungeert als overlegplatform 
voor raadsleden van de 21 gemeenten. Doel is het 
goed kunnen vervullen van de kaderstellende en 
controlerende rol van de raden in de samenwerking. 
De leden zijn de ‘voelsprieten’ van de MRE naar 
gemeenteraden en andersom.   
 
De Raadstafel21 is: 
 
n Schakel tussen gemeenteraden en Metropoolregio. 
n Sparringpartner voor de portefeuillehouders -

overleggen (poho’s) en de voorzitter en vicevoorzitter 
van het poho. 

n Verbinder tussen college en raad. 
n Klankbord bĳ de voorbereiding van de Metropool -

conferenties die de MRE jaarlĳks organiseert. 
 
De leden doen dit door:  
 
n Het bevorderen van informatie-uitwisseling tussen 

lokale portefeuillehouders en raadsleden over 
regionale opgaven.  

n Het bevorderen van kennisdeling tussen gemeente -
raden. 

n Het vervullen van een ambassadeursrol naar de 
eigen raad. 
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Stimuleringsfonds  
versterkt innovatieve 
kracht van de regio

MARTIJN DE KORT VOORZITTER 
ADVIESGROEP STIMULERINGSFONDS  
EN WETHOUDER IN HELMOND 
 
“In november 2022 nam ik het stokje over van Piet Machielsen 
en werd ik voorzitter van de adviesgroep van het Stimulerings -
fonds. De regio is mij bepaald niet onbekend: als lid van de 
Provinciale Staten van Noord-Brabant, als ondernemer, als 
strateeg voor gemeenten binnen de MRE, vanuit mijn betrokken -
heid bij Brainport Smart District en nu als wethouder van 
Helmond weet ik hoe ongelooflijk innovatief deze regio is. Ik ben 
ook altijd nieuwsgierig naar die innovaties.  
Innovatie is onmisbaar én hard nodig in onze regio. We maken 
een enorme groei door die de nodige spanningen oproept op 
het gebied van brede welvaart. Groei is mooi, maar we moeten 
ook een goede kwaliteit van leven behouden voor onze inwoners. 
Niet zozeer een schaalsprong maken als je het mij vraagt, maar 
een kwaliteitssprong. Om dat te kunnen doen, hebben we óók 
die mensen nodig die vernieuwende producten ontwikkelen die 
een bijdrage leveren aan de grote opgaven waar we als regio voor 
staan. Die mensen en hun ideeën zien we in de aanvragen voor 
het Stimuleringsfonds gelukkig heel veel voorbij komen. De 
voorstellen die we ontvangen, raken alle thema’s uit ons samen -
werkingsakkoord. Het Stimuleringsfonds is een instrument 
om de economische ecosystemen en samenwerkingen tussen 
(startende) bedrijven in onze regio aan te jagen en te onder -
steunen. Daarom is en blijft het belangrijk dat we als MRE dit 
fonds blijven inzetten.  
 

Bij de toekenning van subsidies kijkt de adviesgroep -met 
daarin partijen uit alle drie de poten van de Triple Helix- naar 
verschil lende voorwaarden. Leidt een product of idee tot 
versterking van het economisch systeem in de regio? Draagt 
het bij aan het oplossen van onze maatschappelijke opgaven? 
Wat voegt het toe? Bepaalde ontwikkelingen zijn in de huidige 
tijd en situatie misschien wat minder gewenst, anderen juist 
extra. We voeren inhoudelijke discussies en komen zo tot een 
gefundeerd advies. Het is ontzettend inspirerend om deel uit  
te maken van de adviesgroep. Vanuit onze rol dragen we bij 
aan een win-winsituatie: we versterken de economie doordat 
bedrijven maatschappelijke problemen aanpakken. Ik hoop 
nog vaak verrast te worden door bijzondere innovaties en geef 
die graag een kick start.”  
 
 
 

INGE SIEBEN 
CEO GLANUM DIAGNOSTICS  
 
PROJECT: Holterpatch 
VAN: Glanum Diagnostics en Designbureau GBO 
SUBSIDIE VANUIT HET STIMULERINGSFONDS: € 19.600 
DOEL PROJECT: ontwikkeling en op de markt zetten van een 
holterpatch voor onderzoek naar hartritmestoornissen. 
 
“Er bestaat een flinke kloof tussen wat er allemaal mogelijk is 
in de medische wereld en innovaties die daadwerkelijk op de 
(medische) markt worden gezet. Vanuit onze achtergrond en 
opleidingen zagen mijn partner en ik dat, en dat vinden we 
zonde. We besloten daarom om zelf een innovatief medisch 
product te ontwikkelen: een holterpatch voor patiënten met 
(een vermoeden van) hartritmestoornissen. 
Deze patch is een alternatief voor het registratiekastje dat 
mensen nu nog dragen om het hartritme voor een bepaalde tijd 
te registreren en te kunnen analyseren. De patch, een soort 
pleister, heeft geen kabels en is waterdicht. Huisartsen kunnen 
het product inzetten bij hun patiënten. Het ontzorgt huisartsen, 
omdat we na het dragen van de patch een kant-en-klare 
analyse en behandelplan leveren in samenwerking met bij ons 
aangesloten cardiologen en data-analisten. De patch is boven -
dien comfortabel en gemakkelijk in gebruik voor patiënten  
en het zorgt voor minder doorverwijzingen en minder druk op 
cardiologie-afdelingen in ziekenhuizen. Zestig tot tachtig 
procent van de mensen met vermeende hartritmestoornissen, 
blijken die na nader onderzoek niet te hebben en hoeven dus 
eigenlijk ook niet doorverwezen te worden. 
 
Wij gebruikten de subsidie van het Stimuleringsfonds in de 
beginfase van ons product. Samen met bureau GBO uit Helmond 
onderzochten en ontwikkelden we van het geld onder meer het 
functionele design van de holterpatch en de verpakking ervan. 
Ook konden we het product testen bij een aantal gebruikers: hoe 
draagt het? Waar moet het product aan voldoen? 
De subsidie heeft ons echt op weg geholpen. Als jong bedrijf is 
het ontzettend moeilijk om financiering te krijgen voor je idee. 
Een investeerder moet een risico aangaan en dat wil niet ieder -
een. Daarom is een fonds als het Stimuleringsfonds fantastisch. 
Binnen het fonds is kennis van en begrip voor startende bedrijven 
met een mooi idee. 
 
Hoe het nu is met onze holterpatch? Je moet een lange adem 
hebben voor de ontwikkeling en het op de markt zetten van 
zo’n product. De patch is af en inmiddels CE-gecertificeerd. We 
zitten nu in een volgende investeringsronde en hopen over een 
tijdje het product ook echt te kunnen gaan maken en in te zetten 
in de praktijk. We zijn dankbaar voor de snelle vlucht die we in 
de beginfase hebben gehad, mede dankzij het Stimulerings -
fonds.”  

 

Onze regio bruist van initiatiefnemers, denkkracht en innovatie. Juist regio’s met zo’n 
innovatief karakter blijken nóg sterker in innovatie als er onder steuning is vanuit de 
overheid. Mede daarom bestaat binnen de MRE het Stimuleringsfonds. Met gelden uit alle 
21 gemeenten financiert het fonds innovatieve samenwerkingsprojecten en versterken we 
de economie in de regio. Zo konden al veel (startende) bedrĳven briljante ideeën tot leven 
brengen die bĳdragen aan onze economische groei én aan het leven van onze inwoners. 

Feiten & cijfers  
——————————————————————— 
n Ondernemers, kennisinstellingen en overheden 

kunnen vanuit het Stimuleringsfonds subsidie 
krijgen voor bijvoorbeeld een haalbaarheids -
studie, het uitwerken van een business case, het 
opzetten van een pilot of de ontwikkeling van 
een prototype.  

n Voorwaarden voor het toekennen van subsidie zĳn 
dat een project moet draaien om samenwerking, 
innovatie en het versterken van de regionale 
economie in Zuidoost-Brabant. 

n Tussen 2018 en 2022 werden 423 aanvragen 
ingediend, waarvan er 268 zĳn gehonoreerd. 

n In totaal verleende het Stimuleringsfonds in die 
periode € 13.634.591 aan subsidie. 

n Met deze subsidies is een totale investering van  
€ 39.872.766 in de regio uitgelokt. 

n Naast projectsubsidies voor samenwerkings -
projecten is het Stimuleringsfonds ook ingezet 
voor de uitvoeringskosten van de Regio Deal  
en digitaliseringsprojecten binnen de Corona 
herstelaanpak. 

n De afgelopen jaren heeft een groot aantal 
Stimuleringsfonds-projecten flinke groei- en 
financieringsstappen gezet. Enkele aansprekende 
voorbeelden zĳn: Lightyear, RIFT, LeydenJar, 
PeelPioneers, Plasmacure en MantiSpectra. 

 

De adviescommissie van het Stimuleringsfonds 
adviseert over projecten die in aanmerking 

komen voor subsidie, het Dagelijks Bestuur van 
de MRE kent de subsidies toe. Meer informatie over het  

Stimuleringsfonds  
https://metropoolregioeindhoven.nl/subsidies/stimuleringsfonds-info



 
InMotion 
 
Elektrisch opladen op topsnelheid 
 
Een elektrische auto opladen in de tĳd dat je een benzine -
auto vol tankt. Dát is waar TU/e studententeam InMotion 
aan werkt. Hun innovatieve elektrische raceauto kan door 
een speciale t echnologie worden opgeladen in slechts 12 
minuten. Dat is niet alleen heel handig tĳdens races als de 
24 uur van Le Mans, maar natuurlĳk ook zeer waardevol voor 
elektrische personenauto’s in de toekomst.  
In het prille begin ontving InMotion subsidie vanuit ons 
Stimuleringsfonds (zie pagina 56). Het succes van InMotion 
laat meteen ook het succes van het Stimulerings fonds zien: 
met een kick start volle kracht vooruit! 
 
www.inmotion.tue.nl 

InMotion 
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Wat maakt het  
werk in Team MRE  
uitdagend?   
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Bas Luĳten 
Binnen Team MRE kan ik een bĳdrage leveren aan het aan -
jagen van innovatie en samenwerking in de regio. Innovatie 
versterkt de regionale economie en draagt bĳ aan oplos -
singen voor actuele (maatschappelĳke) vraagstukken en 
opgaven. De uitdaging zit voor mij in het bepalen van 
de waarde van innovatie in relatie tot het oplossen van 
maatschappelijke vraagstukken, de opgaven uit het 
samenwerkingsakkoord en de pijlers van de Brainport 
Agenda.  
 
Thomas Voncken 
Onze regio is volop in ontwikkeling, met uitdagingen op 
tal van vlakken. De MRE heeft de schaal en de samen -
werkings kracht om gezamenlĳk oplossingen te bedenken 
en die te realiseren. Hiermee groeien we als totaal en dat 
vind ik uitdagend. Iedereen doet mee: dat is wat mij 
betreft onze kracht en maakt ons uniek, ook ten opzichte 
van andere regio’s. Het sterke van onze regio is dat de 
21 gemeenten hier gezamenlĳk vorm aan geven, zowel 
inhoudelĳk, procesmatig als financieel. En dat al vele jaren. 
 
Berry de Jong 
Er is een enorme dadendrang in de regio, mobiliteit staat 
niet stil. Maar het voelt soms alsof het ons overkomt. Hoe 
krĳgen we dan de brede betrokkenheid en het draagvlak 
die nodig zijn? Dat is één van de grootste uitdagingen 
van Team MRE: méér samenhang van projecten en daar -
door gedeeld enthousiasme in woord en daad bij alle 
gemeenten en andere partners. 
 
Ronald Kraus 
We zĳn met enorm ingewikkelde dingen bezig, zoals de 
vraag ‘hoe kan ons toekomstig energiesysteem eruit zien?’. 
Het is de kunst om op de hoogte te blijven van actuele 
ideeën over het antwoord op zo’n vraag, als kompas voor 
waar je in de regio aan werkt. En tegelĳkertĳd om je met 
concrete en praktische dingen bezig te houden, zoals het 
organiseren van bestuurlĳke gesprekken met agenda’s die 
ruimte laten voor het gesprek dat op dat moment nodig 
is. Dat is iets dat we met elkaar in de regio aanvoelen, 
collega’s vanuit Team MRE en gemeenten samen. 
 
Barbara Marcus 
We hebben een heel diverse regio waarin veel transities 
samenkomen: van de woningbouw, landbouw, de 
energie transitie, de klimaatopgave en de stikstofopgave. 
Ondanks alle uitdagingen wil ik graag onze ambtenaren 
en bestuurders helpen en inspireren om hierin stappen 
vooruit te zetten. Vanuit een gezamenlĳke visie naar een 
mooie, duurzame en inclusieve regio. 

Sietske van der Velden 
De realisatie van de gezamenlijke opgaven van onze 
regio is als het componeren en uitvoeren van een groots 
muziekstuk. Een orkest met daarin een keur aan instru -
menten zorgt na lang oefenen en afstemmen voor een 
fantastisch optreden. Een valse toon van de tuba of een 
te laat ingezette viool doet niets af aan het resultaat dat 
gezamenlĳk wordt neergezet. In elkaars nabĳheid zĳn, 
oog voor elkaar hebben en naar elkaar luisteren helpt 
daarbĳ. De dirigent heeft de leiding, slaat de maat, over -
tuigt en motiveert. De medewerkers van Team MRE zijn 
graag de dirigent van de samenwerking in deze regio. 
 
Iris Mons 
In de korte tĳd dat ik bĳ Team MRE heb gewerkt, heb ik 
geleerd hoe het is om met 21 verschillende gemeenten 
samen te werken. Het faciliteren van deze samenwerking 
maakt het werk erg uitdagend. Gemeenten verschillen 
vaak op veel vlakken van elkaar, iets ontwikkelen kost vaak 
tĳd. Wanneer er aan het einde van een proces een eind -
product opgeleverd kan worden waarin alle gemeenten 
zich kunnen vinden, is ons werk geslaagd. 
 
Helmi Leĳen 
Samenwerken gaat alleen goed als je elkaar ontmoet. 
Daarom organiseren we veel bijeenkomsten. Mijn uit -
daging ligt, los van de inhoudelijke invulling van bijeen -
komsten, in een grote bijeenkomst zo te organiseren 
dat mensen zich welkom voelen, gezien en gehoord en 
denken ‘de volgende keer ga ik weer’. In de voorbereiding 
van een Metropoolconferentie betrekken we raadsleden 
zodat zĳ echt het gevoel hebben dat de bĳeenkomst voor 
hen is. Dan wordt samenwerken succesvol.  
 
Wendela de Ridder 
Ik mag dagelijks werken met tientallen zeer gedreven, 
gemotiveerde en deskundige collega-ambtenaren die 
bij de gemeenten de verbinding maken tussen lokaal en 
regionaal. Zĳ geven deze samenwerking in het dagelĳks 
leven invulling en maken dit werk de moeite waard. We 
zoeken altĳd naar balans: tussen mensen, opdrachten, 
belangen. We hebben enerzĳds oog voor lokale belangen 
en brengen anderzĳds focus in een regionale koers. Soms 
vertragen we om zorgvuldigheid te borgen, dan weer ver -
snellen we om niet te verzanden in details en zo de boot 
te missen. 
 
Joan van Dĳk 
De omslag die plaatsvindt in ons landelijk gebied is 
gigantisch. De impact is nauwelĳks te overzien. Over 20 
jaar ziet het buitengebied er echt anders uit. Dat vraagt 
om zorgvuldigheid en verantwoordelĳkheid. We kunnen 
het zomaar verkloten als we niet oppassen. Ik wil ervoor 
zorgen dat het in onze regio mooier en beter wordt; dat is 
waar ik elke dag voor naar mĳn werk kom.

De 21 gemeenten in de Metropoolregio Eindhoven 
‘zĳn’ de samenwerking. Ambtenaren, burgemeesters, 
wethouders en raadsleden ontmoeten elkaar, wisselen 
kennis uit en ontwikkelen beleid. Gemeenten en 
Team MRE werken samen als één. Team MRE faciliteert 
en coördineert de regionale samenwerking. Zĳ richt 
zich daarnaast op programmasturing en het organiseren 
van (externe) financiering op de strategische regionale 
opgaven. Van daaruit organiseren we de integrale 
inbreng vanuit de regio aan diverse (boven) regionale 
bestuurlĳke tafels.  

onze  
mensen

Judith Keĳzer 
lid Dagelĳks Bestuur MRE, portefeuille bedrĳfsvoering  
 
“Het realiseren van de opgaven uit het samenwerkings -
akkoord vraagt de komende jaren inspanning van ons 
allemaal. Dat kunnen we niet zonder krachten te bundelen, 
eigenaarschap te vergroten en het organiseren van  
uit voeringskracht. Voor het aansturen en aanjagen van 
de uitvoering van programma’s waar we onze schouders 
onder willen zetten, richten we regionaal programma -
management in. 
De opgaven die voor ons liggen, vragen om extra inzet van 
het Team MRE. Uitgangspunt blĳft: Team MRE is compact 
en flexibel georganiseerd. De medewerkers richten zich op 
complexe regionale opgaven en samenwerkings processen. 
We werken net zoals de afgelopen jaren inten sief samen 
met onze collega’s bĳ de 21 gemeenten. Alleen zo zĳn we 
in staat om onze ambitie van een sterke en leefbare regio 
waar te maken.” 
 

Strijps Bultje, Eindhoven
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Wij zijn de Figaro van de regio

COLUMN
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“De regio is net een opera”, verzucht ik tegen een collega. Die springt er 
onmiddellijk op: “dat moet dan wel een opera zijn met een goede afloop en 
die zijn er niet zoveel”, grinnikt ze. 
 
“Nou”, zeg ik, “bij mijn lievelingscomponisten Verdi en Puccini lopen de meeste 
opera’s beroerd af, maar ik heb echt wel eens in ándere opera’s gezongen. 
Luister…” 
 
Mijn leven is een tweesporenbeleid.  
 
Al vroeg zong ik liedjes, vooral gevoed door mijn vader. Zijn ‘Twee gansjes 
die kuierden blij door de wei’ maakte mij wereldberoemd in Maarheeze. Van 
een grappig zingend kind werd ik iemand met een levensvervullend spoor; het 
spoor liep van een 9 voor zingen op de lagere school tot een conservatorium -
opleiding.  
 
De wereld van de klassieke muziek bleek snoeihard. Het eerste spoor liep niet 
dood, maar wel langs de rand van faalangst, een kapot huwelijk, net-niet-
goed-genoeg zijn en vooral níet langs inkomsten… Dus er moest een tweede 
spoor komen. Werken als secretaresse. Tegenwoordig heet het anders, variërend 
van het modieuze ‘PA’ tot ‘beleidsondersteuner’. 
 
De laatste jaren veranderde het spoor van de klassieke muziek: ik begeleid een 
keer of vijf per jaar gezelschappen naar opera’s en concerten in heel Europa.  
 
Hoewel de sporen elkaar nooit zullen ontmoeten - rails loopt nou eenmaal 
altijd parallel - voeden ze elkaar toch: mijn talenknobbel en gevoel voor decorum 
helpen bij het secretaressewerk. Met kennis van opera en operette, Lied, 
oratorium en een goeie popsong kom je ook in het ambtenarenwerk een heel 
eind, want: “de regio is net een opera”, verzuchtte ik laatst tegen een collega. 
  
Mozart bijvoorbeeld, de eeuwige en tijdloze, heeft een paar hele goeie 
geschreven, die wél goed aflopen. Neem ‘Le Nozze di Figaro’ (Figaro’s bruiloft) 
waarin pragmaticus Figaro handig, met charme en verve langs alle afgronden 
laveert: hij haalt een klein fortuin binnen omdat hij zoon blijkt te zijn van 
twee redelijk bemiddelde mensen. Hij weet zijn Susanna aan zich te binden 
zonder dat zijn baas, de graaf, de kans krijgt zijn eerste-huwelijksnachtrecht 
te claimen en hij brengt zijn baas en bazin tot de conclusie dat ze echt van 
elkaar houden… 
 
Leg dát maar eens als een puzzeltje over de regio: proberen fortuin binnen 
te halen, huwelijken repareren tussen gemeenten die van elkaar niet weten 
dat ze wél van elkaar houden en niet zonder elkaar kunnen. Zorgen dat niet 
iedereen zijn rechten claimt omdat dat tot conflicten kan leiden. En in de 
tussen tijd in alle politiek gewoel overeind blijven als dé meesterknecht van de 
baas: de Nederlandse overheid. Vind maar eens zo’n talent. ’t Is er: Team MRE 
is de Figaro van de regio! 
  

Marlies Geurts 
Secretaresse bij de Metropoolregio Eindhoven 

Vlonderpad Dommeldal Waalre



Gerard van Maasakkers - Hee Gaode Mee 
 
 
Hee gaode mee dan gaon we'n eindje lopen 
Hou toch op mee poetsen, kĳk toch nie zo nauw 
Hee gaode mee, de bluumkes staon weer open 
Laot oewe jas mer hangen, 't is nie kou 
 
Ik weet 'n plaatske in 't Nuenens Broek 
D'r is nog niemand ooit geweest 
Wĳ gaon d'r samen nou 's op bezoek 
Dan maken wĳ mee alle plantjes 
En alle vogelkes in 't Broek 'n hul groot fist  
 
Hee gaode mee dan gaon we'n eindje lopen 
Hou toch op mee poetsen, kĳk toch nie zo nauw 
Hee gaode mee, de bluumkes staon weer open 
Laot oewe jas mer hangen, 't is nie kou 
 
De zon gao nerges zo schoon onder as daor 
En nerges is de lucht zo blauw 
D'r liggen nerges zoveul blaaikes as daor 
Dus haalt oew schoen mer van de zulder 
En kamt mer vlug wa dur oew haor 
Dan gaon we gauw 
 
Hee gaode mee dan gaon we'n eindje lopen 
Hou toch op mee poetsen, kĳk toch nie zo nauw 
Hee gaode mee, de bluumkes staon weer open 
Laot oewe jas mer hangen, 't is nie kou 
 
 
 
 
 
 




